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Oameni ai muncii de la sate !
Intîmpinați cu cinste marea sărbătoare a 

eliberării, ziua de 23 August!
Intensificați ritmul treierișului, predați 

la timp cotele cuvenite statului!

Semnificația unui mare eveniment istoric
Ziarele de ieri au publicat raportul pre

zentat de N. A. Bulganin, președintele 
Consiliului de Miniștri al U.R.S.S., la cea 
de a treia sesiune a Sovietului Suprem al 
U.R.S.S., cu privire 1^ rezultatele confe
rinței de la Geneva a șefilor guvernelor 
celor patru mari puteri. Această sesiune 
și raportul care a fost prezentat au fost 
așteptate cu un deosebit interes de către 
întreaga opinie publică mondială.

Raportul prezentat de N. A. Bulganin 
face o amplă și aprofundată analiză a 
situației internaționale și a evenimente
lor care au precedat conferința de la 
Geneva și trage concluziile asupra rezul
tatelor obținute precum și a perspectivelor 
«are se deschid în fata omenirii.
lin anii care au trecut de la termina- 
ea celui de a] doilea război mondial, 

istoria a consemnat o înăsprire a rela
țiilor existente între țările care au luptat 
pentru zdrobirea fascismului, dușmanul 
comun al tuturor popoarelor.

In Europa s-a creat o situație extrem 
de primejdioasă mai ales prin remilita- 
rizarea Germaniei occidentale și intrarea 
acesteia în pactele militare ale puterilor 
occidentale în urma încheierii acordurilor 
de la Paris. Prin aceasta s-a primejduit 
însăși posibilitatea reunificării pașnice a 
celor două state — Republica Democrată 
Germană și Republica Federală Germană 
— care au luat naștere pe teritoriul Ger
maniei după cel de al doilea război 
mondial.

Această situajie a dus la complicarea re
lațiilor dintre state și în primul rînd a 
celor europene. O altă sursă de încordare 
și neliniște a constituit-o intensificarea 
cursei înarmărilor din țările imperialiste, 
cortegiul ei de consecințe.

Intensificarea cursei înarmărilor a duș 
la ne.ncredere în relațiile dintre state și 
iln intensificarea propagandei unui nou 
război. La rîndul ei, situația din Extre
mul Orient a provocat îngrijorarea legi
timă a popoarelor. Încetarea războaielor 
din Coreea și Indochina, evenimente de 
seamă pentru întărirea păcii, nu au fost 
urmate și de o destindere în alte 
sectoare. In regiunea Taivanului situația 
a continuat să fie încordată și trupe 
străine continuă să staționeze pe străvechi 
teritorii chineze. De asemenea, pînă în 
prezent, R. P. Chineză este împiedicată 
să-și ocupe locuj în O.N.U. și să contri
buie prin aceasta la discutarea și rezolva
rea unor importante probleme internațio
nale.

In aceste condiții, considered că pen
tru îmbunătățirea situației internaționale 
sînt necesare măsuri radicale, guvernul 
Uniunii Sovietice a inițiat o serie de im
portante acțiuni în acest sens. Astfel, 
un loc de seamă în lupta penttu mic
șorarea încordării internaționale l-au ju
cat propunerile guvernului sovietic din 10 
mai cu privire la reducerea armamentelor, 
interzicerea armelor atomice și cu hidro
gen și înlăturarea primejdiei unui nou 
război. Rezolvarea problemei austriace, 
din inițiativa Uniunii Sovietice, a stimulat 
mișcarea pentru reglementarea celorlalte 
probleme litigioase. O însemnătate cu 
totul deosebită a avut-o de asemenea co
titura înregistrată în relațiile dintre 
U.R.S.S. și R.P.F. Iugoslavia. „Relațiile 
dintre U.R.S.S. și Iugoslavia se înteme
iază în prezent și se vor întemeia și pe 
viitor, a arătat N. A. Bulganin, pe recu
noașterea principiilor indivizibilității pă
cii, respectării suveranității, independen
tei, inviolabilității teritoriale și egalității 
în drepturi, recunoașterii și dezvoltării 
coexistenței pașnice a popoarelor, respec
tului reciproc și neamestecului în trebu
rile interne”. Un alt eveniment care a re
ținut atenția opiniei publice a fost vizita 
îr> U.R.S.S. a primului ministru al In
diei. Declarația dată publicității a arătat 
că cele două țări vor merge mai departe 
pe calea întăririi relațiilor lor de prietenie 
și colaborare. Rezultate pozitive se aș
teaptă și de |a alte acțiuni întreprinse de 
guvernul sovietic: propunerea făcută Re
publicii Federale Germane cu privire la 
stabilirea de relații diplomatice, comer
ciale și culturale precum și tratativele so
x’leto-j a poneze de la Londra.

Eforturile depuse de Uniunea Sovietică, 
Republica Populară Chineză și de cele
lalte state de democrație populară în ve
derea atenuării încordării internaționale 
a.i început să rodească. Ca un succes de 
seamă al forțelor iubitoare de pace trebuie 
să fie considerată conferința de la Ge
neva a șefilor guvernelor U.R.S.S., S.U.A, 
Angliei și Franței. După cum a arătat 
N A. Bulganin în raportul său „Confe
rința de la Geneva a șefilor guvernelor 
celor patru puteri poate fi trecută în ca
tegoria marilor evenimente istorice, întru- 
cît marchează o cotitură tn relațiile din
tre U.R.S.S., S.U.A., Anglia și Franța". 
Se poate spune pe bună dreptate că în
tîlnirea de Ia Geneva a constituit un pas 
important pe drumul destinderii încor
dării internaționale. Rezultatele obținute 
cu prilejul acestei conferințe au avut și 
vor continua să aibă o influență pozitivă, 
binefăcătoare, asupra relațiilor existente 
între state. Ea a contribuit la întărirea și 
mai mult a voinții popoarelor de încetare 
a „războiului rece” și va influența des
fășurarea viitoarelor tratative care vor

avea loc pentru reglementarea probleme
lor litigioase. Conferința de la Geneva 
constituie, prin urmare, un sprijin efi
cace în lupta popoarelor pentru asigu
rarea unei păci trainice și îndelungate.

Făcînd o temeinică analiză a lucrărilor 
conferinței, N. A. Bulganin a subliniat 
că ,,ln prezent, nimeni nu poate nega că 
conferința de la Geneva a dat importante 
rezultate pozitive, care se pot resimți In
tr-o și mai mare măsură în viitor. Ea a 
avut un rol important în atenuarea încor
dării în relațiile dintre state, și, în pri
mul r.'nd, în relațiile dintre marile pu
teri, în restabilirea încrederii necesare 
între ele... Directivele către miniștrii Afa
cerilor Externe ai celor patru puteri, ela
borate la conferință, sînt rezultatul 
căutării unor hotărtri reciproc accepta
bile, ținîndu-se seama de interesele tutu
ror participanților la tratative".

După cum a arătat N. A. Bulganin, de
legația sovietică a venit la Geneva cu do
rința de a găsi prin eforturi comune rezol
varea problemelor nereglementate. Pe or
dinea de zi a conferinței au fost înscrise : 
problema germană, problema dezarmării, 
problema securității europene, dezvoltarea 
contactelor dintre Est și Vest. Deși pro
blemele arzătoare ale Asiei și Extremului 
Orient se impuneau a fi discutate, propu
nerea sovietică făcută în acest sens nu 
a fost adoptată. Delegația sovietică nu a 
acceptat să discute așa zisa problemă a 
situației din țările Europei răsăritene și 
nici „problema comunismului internatio
nal". După currt se știe regimurile demo- 
crat-populare din țările vizate au fost con
stituite în urma voinței liber și răspicat 
exprimate a popoarelor acestor țări. De 
aceea orice discuție pe această temă nu ar 
fi însemnat decît o încercare de imixtiune 
în afacerile interne ale acestor tari. In 
ceea ce privește cea de a doua chestiune, 
delegația sovietică a arătat că întîlnirea 
de la Geneva a fost convocată pentru a 
discuta problema relațiilor dintre state și 
nu probleme privitoare la activitatea par
tidelor din diferite țări.

In continuarea raportului său, N. A 
Bulganin s-a oprit cu amănunțime asupra 
propunerilor făcute la conferință de de
legația sovietică și de dezbaterile care au 
avut loc.

Delegația sovietică a prezentat la Ge
neva o nouă propunere privind crearea 
unui sistem de securitate colectivă în 
Europa. Acest sistem este prevăzut a fi 
creat în două etape. Iri prima perioadă ur
mează să rămînă în vigoare atît tratatul 
nord-Atlantic și acordurile de la Piaris cît 
și tratatul de la Varșovia. Potrivit pro
punerilor sovietice, statele care fac parte 
din aceste grupări nu ar trebui să-și asu
me în această etapă altă obligație, decît 
aceia de a nu folosi forța armată unul îm. 
potriva altuia și de a nu lua nici un fel 
de măsuri îndreptate spre sporirea efecti
vului forțelor lor armate aflate pe terito
riile altor state europene. Statele trebuie 
să rezolve litigiile care s-ar ivi numai prin 
mijloace pașnice. In a doua perioadă, 
statele ar trebui să-și asume în întregime, 
în conformitate cu tratatul respectiv, obli
gațiile legate de crearea sistemului de 
securitate colectivă în Europa. Prin ur
mare ar trebui să înceteze total și conco
mitent valabilitatea pactului Atlantic, a 
acordurilor de la Paris și a tratatului de 
la Varșovia, iar grupările create pe baza 
acestora ar trebui să fie lichidate și înlo
cuite cu sistemul general european de 
securitate colectivă. In legătură cu aceiași 
problemă, guvernul sovietic a mai propus 
ca pînă la crearea sistemului de securitate 
generală europeană, statele participante 
la grupările existente în prezent în Euro
pa să-și asume obligația de a nu folosi 
forța armată unele împotriva altora. In 
plus, delegația sovietică a mai propus, ca, 
în comun, cele patru puteri să acorde sta
telor care ar dori să ducă o politică de 
neutralitate, garanții cu privire la securi
tatea și inviolabilitatea teritoriului lor.

Cu prilejul schimbului de vederi care 
a avut loc în.problema germană s-a vă
zut că există două puncte diferite de ve
dere. Puterile occidentale au arătat că 
privesc rezolvarea problemei germane în 
sensul că viitorul stat german unificat ar 
trebui să facă parte din blocurile militare 
apusene. Uniunea Sovietică a arătat însă 
că problema germană nu poate fi rezol
vată prin ignorarea stării de fapt actuale: 
existența a două state germane de sine 
stătătoare. Nu se poate de asemenea trece 
cu vederea faptul că problema germană 
poate fi rezolvată numai treptat, pe căile 
colaborării dintre R. D. Germană și Re
publica Federală Germană și ale unei a- 
propieri a lor care să corespundă interese
lor păcii și progresului. Problema germa
nă nu poate fi despărțită de problema se
curității europene și cea mai bună garan
ție a securității în Europa ar fi să se cre
eze un sistem general european de secu
ritate precum și să se împiedice renaște
rea militarismului german. Programul 
prezentat de delegația sovietică indică 
limpede că urmînd acest drum se ușurea
ză enorm sarcina unificării Germaniei.

Deosebit de importante sînt și discuții
le care au avut loc cu privire la proble
mele dezarmării. Ținînd seama de faptul

că propunerile sovietice din 10 mai nu 
au fost de fapt încă analizate de puterile 
occidentale, și că discutarea lor ar mai ne. 
cesita o oarecare perioadă de timp, dele
gația sovietică a propus participanților la 
conferința de la Geneva să-și asume încă 
de pe acum obligația de a nu folosi pri
mele arma atomică și cu hidrogen și să 
apeleze la celelalte state să procedeze la 
fel. Delegația sovietică a mai propus apoi 
ca reducerea forțelor armate să înceapă 
fără alte amînări. In acest sens, Uniunea 
Sovietică a dat'un strălucit exemplu re- 
dueîndu-și contingentele militare cu nu
mărul trupelor retrase de pe teritoriul Au
striei.

A patra problemă discutată la Geneva 
a fost aceea a dezvoltării contactelor din
tre Est și Vest. Spiritul în care șefii celor 
patru state au căutat posibilități de apro
piere a punctelor de vedere au dus la a- 
doptarea unei hotărîri privitoare la măsu
rile pe care miniștrii de externe vor trebui 
să le studieze în acest scop.

Intre participantii la conferință a dom
nit o atmosferă de colaborare și de nă
zuință spre înțelegere reciprocă, datorită 
căreia hotărîrile care au fost luate au 
putut fi acceptabile pentru toți partici
pantei. In acest sens trebuie subliniat și 
salutat fapul că la Geneva, politica „de 
pe poziții de forță" a fost lăsată la o 
parte și înlocuită cu spiritul constructiv 
al tratativelor.

Care sînt prin urmare, concluziile care 
pot fi trase după conferința de la Gene
va ? A justificat întîlnirea celor patru con. 
ducători de guverne așteptările opiniei 
publice mondiale? A contribuit conferin
ța de la Geneva la destinderea încordării 
internaționale ?

Acestor întrebări li se poate răspunde 
afirmativ. Ar fi însă o greșeală să se crea
dă că la Geneva au fost rezolvate toate 
problemele internaționale. In primul rînd 
nu toate problemele care frămîntă omeni
rea au fost dezbătute, ci numai cîteva. In 
al doilea rînd, într-un răstimp atît de 
scurt conferința nu avea posibilitatea să 
rezolve aceste probleme. După cum a 
arătat N. A. Bulganin, guvernul sovietic 
a pornit de la premiza că sarcina princi
pală a conferinței trebuie să fie atenuarea 
mai departe a încordării internaționale și 
contribuția la crearea încrederii necesare 
în relațiile dintre state. Această sar
cină a fost îndeplinită. In raportul pre
zentat Sovietului Suprem al U.R.S.S., 
președintele Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S., a arătat că rezultatele conferin
ței de la Geneva pot fi apreciate în felul 
următor:

— In primul rînd, conferința a contri
buit în mod cert la micșorarea continuă 
a încordării în situația internațională și 
sperăm că va contribui la atingerea nobi
lului țel al asigurării unei păci trainice și 
îndelungate...

— In al doilea rînd, contactul personal 
între oamenii de stat ai celor patru puteri 
în perioada conferinței s-a dovedit foarte 
rodnic și a fost tot atît de important ca și 
tratativele oficiale...

— In al treilea rînd, conferința de la 
Geneva a constituit începutul unei impor
tante cotituri spre îmbunătățirea relațiilor 
dintre cele patru puteri și nu numai din
tre aceste puteri. Sperăm că această coti
tură va pune capăt „războiului rece" cu 
condiția ca fiecare parte să manifeste 
bunăvoință și năzuință sinceră spre cola
borare..."

Fără îndoială însă că rezultatele pozi
tive obținute la conferința de la Geneva 
vor trebui să fie consolidate cu prilejul 
viitoarelor tratative. Toatș popoarele și 
toate țările sînt vital interesate ca viitoa
rele discuții să fie rodnice. Poporul și gu
vernul romîri acordă o mare atenție dis-’ 
cuțiilor care vor avea loc in problemele 
securității europene și reunificării Germa
niei, în chestiunile dezarmării și ale dez
voltării contactelor dintre Est și Vest. 
Noi sîntem convinși că nu există problemă 
care să nu poată fi rezolvată prin trata
tive pașnice, în urma unui schimb cinstit 
de vederi și în conformitate cu interesele 
tuturor părților. In ceea ce ne privește, 
țara noastră depune eforturi în vederea 
însănătoșirii relațiilor internaționale, a 
stabilirii încrederii și colaborării între 
state.

Poporul și guvernul romîn au luptat și 
luptă pentru reglementarea problemelor 
internaționale litigioase. Noi am salutat 
conferința de la Geneva și spiritul în care 
s-au purtat discuțiile. Este însă limpede 
că succesele care au fost înregistrate nu 
au dus la înlăturarea tuturor greutăților 
care stau în ca'ea limpezirii atmosferei 
internaționale. Este de asemenea limpede 
că mai există încă forțe care nu vor 
că omenirea să trăiască în pace, cercuri 
care ar dori să tulbure atmosfera interna
țională și să strice bunele rezultate do- 
bîndite la Geneva. I?e aceea poporul 
nostru iubitor de pace știe că nu are 
dreptul să-și slăbească vigilența. Consa- 
orîndu-și toate forțele pentru înflorirea și 
întărirea patriei lui, el salută și sprijină 
politica externă a statului sovietic, poli
tică fermă de pace. Poporul romîn este 
hotărît ca și de aci înainte să lupte cu 
consecvență pentru triumful ideilor păcii, 
pentru atenuarea încordării internaționa
le, pentru întărirea securității colective.

ÎN CINSTEA ZILEI DE 23 AUGUST

Oamenii muncii din industrie 
obțin tot mai însemnate realizări

Angajamente 
depășite

PITEȘTI (de la coresponden
tul nostru) Chemarea patriotică 
lansată de colectivele întreprin
derilor din Orașul Stalin, de a 
da patriei cît mai multe acumu
lări socialiste peste plan, a tre
zit un viu interes în rîndurile 
petroliștilor oficiului 3 foraj.

Hotărîți să contribue la spo
rirea rentabilității întreprinderi
lor, petroliștii au analizat și au 
găsit împreună cu conducerea 
oficiului noi rezerve interne pe 
care să le valorifice. In acest 
scop, montorii au stabilit să 
folosească turnuri cu o greutate 
mai mică, ce se transportă mai 
ușor și se montează mai repede, 
să monteze instalații pe blo
curi mari, care reduc considera
bil cheltuielile fundațiilor și 
cele de asamblaj.

Lucrînd astfel, brigăzile de 
sondori ale lui Constantin Va- 
siloiu și Ion Coban au montat 
instalațiile la sondele 252 și 
168 în numai 3 zile în loc de 6.

Sondorii din brigada lui Ion 
Soare au forat în 60 ore 700 
m., cei din brigada lui Toma 
Guran la sonda 217, 660 m. în 3 
zile, iar brigada lui Marin Lo- 
pătaru la sonda 152, 800 m. în 
4 zile.

Economiile acumulate în
cursul lunii iulie la montaj și 
foraj se ridică la suma de
1.700.000 lei, mai mult cu
700.000 lei decît hotărîseră să 
realizeze pînă la 23 August.

O secție nouă
La Urziceni a intrat în func

țiune, zilele acestea, o nouă 
secție a întreprinderii de pa
nificație nr. 8 Ploeștt.

Secția este înzestrată cu uti
laj nou, fabricat la noi în țară. 
Coca este frămîntată cu ajuto
rul unui malaxor acționat elec
tric. Datorită celor două dospi- 
toare mobile, de care dispune 
noua secție, timpul necesar 
pentru introducerea pîinii în 
cuptor este redus considerabil. 
Acest fapt evită pierderile de 
temperatură necesară coacerii și 
duce la îmbunătățirea calității, 
pîinii. In cele două cuptoare ale 
secției se realizează în timp de 
24 ore o cantitate de 7000 kg. 
pîine. Ieșită din cuptor pîinea 
este depozitată în rafturi pe un 
singur rînd.

Noua secție a început să pro
ducă cu 13 zile înainte de ter
menul stabilit.

Succese ale industriei 
locale

IAȘI. — Zilele acestea a in
trat în funcțiune la Iași un ate
lier de țesătorie și imprimerie 
de mătase vegetală, aparținînd 
întreprinderii de interes local 
„Proletarul" din acest oraș.

Tehnicianul Iancu Albert,, 
maiștrii Brever Ușer și Lazăr 
Izu, ajutați de muncitoarea Un- 
gureanu Aglaia, au izbutit să 
realizeze chiar de la început 
modele de țesături de mătase 
și baticuri cît mai frumoase. 
Ei s-au inspirat din cusăturile 
și țesăturile naționale, îmbi- 
nîndu-le cu modelele unor bati
curi importate din R.P. Bulga
ria și R. Cehoslovacă.

Cumpărătorii din Iași vor 
găsi în magazinele de stat, în- 
cepînd de săptămîna viitoare, 
baticuri și țesături de mătase 
vegetală produse de. industria 
locală din Iași. (Agerpres)

Ridicarea Reprezentantei Politice a Republicii Populare Romîne la Viena 
și a Reprezentantei Politice a Republicii Austria la București la rangul de Legafii
Ministerul Afacerilor Extern^ al R.P.R. 

a transmis presei următorul comunicat co
mun al guvernului romîn și guvernului 
austriac:

„Guvernul Republicii Populare Romîne 
și Guvernul Republicii Austria în dorința 
îmbunătățirii și dezvc'tării re'ațiilor din

tre cele două țări au luat hotărîrea de a 
transforma Reprezentanțele lor Politice 
din cele două capitale în Legații".

Prima stafie experimentală 
de televiziune din tară
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Tehnica romînească a realizat în cinstea celei de a 
11-a aniversări a eliberării patriei, prima stație expe
rimentală de televiziune din țară.

Această stație permite spectatorilor să urmărească 
în fața aparatelor de televiziune, manifestări politice, 
științifice, artistice, culturale, sportive etc, care au 
fost în prealabil prinse pe pelicula cinematografică. 
Ea este compusă dintr-un complex de instalații de 
ridicare a imaginei de pe film și de transformare a 
imaginei luminoase în semnale electrice. Aceste sem
nale sînt reluate de emițător care Ie transmite în 
eter. Aparatele de recepție de televiziune, cu ajutorul 
unor antene speciale, captează aceste semnale și le 
redau pe ecrane, respectiv în difuzoare. Puterea sta
ției de emisie pentru imagini este de 1 kw.

Concepută pe baza documentației sovietice, stația 
a fost construită cu mijloace proprii.

Prima stație experimentală de televiziune a fost 
realizată de un colectiv de specialiști din cadrul 
Laboratorului de cercetări de telecomunicații al Mi
nisterului Poștelor și Telecomunicațiilor.

In preajma zilei de 23 August, cetățenii Capitalei 
vor putea viziona în fața aparatelor de televiziune 
instalate în Parcurile de cultură și odihnă „I. V. 
Stalin" și „23 August", la Muzeul tehnic din Parcul 
Libertății, la magazinul „Electrotehnica" și în alte 
puncte ale orașului primele programe romînești de 
televiziune. (Agerpres)

Tractorul romînesc M.T.Z.-2 pe roți
In ziua de 5 august colectivul uzinelor de tractoare „Ernst 

Thălmann" din Orașul Stalin a obținut o nouă victorie, termina
rea primului tractor MTZ-2 pe roți. Acesta este cel de al șaselea 
tip de tractor construit aici de la înființarea uzinelor și pînă 
astăzi.

Datorită calităților pe care le întrunește, noul tip de tractor, care 
este un tractor universal pe roți, va putea fi folosit la diferi'e 
lucrări agricole cu utilaj suspendat, semi-suspendat și tractat, 
precum și la acționarea altor mașini agricole staționare. Noul trac
tor are un randament mai mare decît tractoarele pe roți metalice 
cu pinteni. Distanța dintre roți poate varia în limite destul de 
largi. In spate se pot adopta două dimensiuni de roți. Datorită 
acestui fapt tractorul poate fi folosit la executarea unor lucrări 
de întreținere printre rînduri.

In uzinele de tractoare ,,Ernst Thălmann" este asigurată acum 
o linie tehno'ogică care va permite producerea în serie a trac
torului MTZ-2 pe roți. .. (Agerpres)

In lupta 
pentru tot mal multe 

acumulări
ORAȘUL STALIN (de la co

respondentul nostru). Colecti
vele întreprinderilor din regiu
nea Stalin luptă cu succes pen
tru realizarea angajamentului 
de onoare luat de a da patriei 
pînă la sfîrșitul anului peste 
200.000.000 lei acumulări socia
liste peste plan.

Pînă acum în numeroase în
treprinderi au fost dobîndite în
semnate succese. Iată cîteva 
din ele :

Colectivul fabricii de produse 
zaharoase „Dezrobirea" și-a 
depășit angajamentul luat în 
cinstea zilei de 23 August, rea- 
lizînd 4.276000 Iei acumulări 
socialiste peste plan față de 
3.300.000 cît se angajase. Pe 
luna iulie planul de producție 
la această fabrică a fost depă
șit cu 25 la sută.

Constructorii de tractoare de 
la uzinele „Ernst Thalmann" 
s-au angajat ca pînă la 23 Au
gust să dea 6.000.000 lei acu
mulări socialiste peste plan. 
Datorită măsurilor luate în uzi
nă au fost lichidate stocuri su- 
pranormative în valoare de 4 
milioane lei, iar prin creșterea 
productivității nluncii, reduce
rea prețului de cost, folosirea 
tehnicii noi s-au realizat 
2.500.000 lei acumulări socialiste 
peste plan.

Muncitorii, inginerii și tehni
cienii ce lucrează la sectorul 11 
al uzinelor „Strungul" au ob
ținut cele mai frumoase rea
lizări pe linia acumulărilor so
cialiste. Prin recuperări de ma
teriale, recondiționarea scule
lor, reducerea consumului de 
oțel la confecționarea matrițe
lor și prin îmbunătățirea teh
nologiei, ei au realizat peste 
57.000 lei acumulări socialiste. 
Acumulările socialiste realizate 
pe întreaga uzină se ridică la 
suma de peste 126.000 lei.

Colectivul fabricii „7 Noiem
brie" Sighișoara și-a realizat 
planul cincinal la cărămizi ar
se încă de la începutul lunii 
iulie. In luna iulie planul a fqst 
depășit cu peste 100.000 cără
mizi, realizîndu-se acumulări 
socialiste de 30.000 lei.

Din materiale 
economisire

ARAD (de la corespondentul 
nostru).—Muncitorii și tehnici
enii de la fabrica de încălță
minte „Libertatea" din Arad, 
desfășoară întrecerea socialistă 
în cinstea zilei de 23 August, 
sub lozinca „Patriei mai multe 
acumulări". Ei luptă zi de zî 
pentru depășirea planului de 
producție și să realizeze cît mai 
multe economii de piele și ma-: 
terii auxiliare.

Muncitorul loan Bercse din 
secția croit și-a depășit planul 
în luna iulie cu 20 la sută, și 
a economisit 882 dcm. p piele. 
De asemenea muncitorul Cons
tantin Roman, fruntaș în între
cerea socialistă, a ■ depășit pla
nul cu 30 la sută țî s econo
misit 2.900 dcm. pătrați pie’e.

Rezultate bune a obținut în 
luna trecută muncitorul Nisfor 
Serb, care a economisit 1.818 
dcm. pătrați meșină și aiți 
muncitori. Prin munca depusă 
de întreg colectivul fabricii s-a 
economisit în luna iulie 19.069 
dcm. pătrați piele, din care se 
confecționează 1.180 perechi 

pantofi pentru copii.

mai mult cărbune patriei

ALEXANDRU BRAN PAVEL BOYTEKO PETIN GEZ AIULIU HAIDU

de la mina Petrila, aplicînd 
metoda graficului ciclic lu
crează în contul anului 
1959. Pe pieptul său stră
lucește steaua de Erou al 

Muncii Socialiste.

de la mina Lonea, unul din 
cunoscuții fruntași 
pentru mai mulți

Este decorat cu
Muncii clasa

ai luptei 
cărbuni. 

Ordinul 
I-a.

de la mina Rafira, bazinul 
carbonifer Comănești, își 
depășește zilnic norma cu 
60 pînă la 80 la sută. Pen
tru meritele sale a fost dis

tins cu Medalia Muncii.

de la mina Vulcan depă
șește norma zilnică în me

die cu 50 la sută.
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Să rezolvăm operativ cererile r

și propunerile oa enilor II uncii
înfăptuind cerințele maselor

IN EDITURA DE STAT 
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a apărut;
K. MARX - Capitalul, vol. III

partea a Il-a, cartea a IlI-a
924 pag. 19 lei

7oate garniturile^ de treier 
să fie folosite din plin!
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BUCURIA RODULUI
E dimineață. Ușa care duce 

1a biroul pentru primirea și re
zolvarea cererilor și sezisărilor 
oamenilor muncii de la comi
tetul executiv al sfatului popu
lar raional „Gh. Gheorghiu- 
Dej“ din Capitală, e larg des
chisă; numeroși cetățeni intră 
și ies.

— In aceste dosare, spune 
responsabila biroului, se alelă 
cele 235 cereri pe care le-am 
primit în uitiinui timp. 219 din 
ele sînt rezolvate, iar restul 
sînt în curs de rezolvare.

Cercetînd piesele dosarului 
te convingi că la comitetul exe
cutiv al sfatului popular raional 
„Gh. Gheorghiu-Dej" cererile și 
propunerile cetățenilor sînt re
zolvate cu grijă și înțelegere. 
Dar să lăsăm mai bine să vor 
bească faptele.

...Pe ușa biroului a pășit ce- 
tățeana Antonia Matovici. Ea 
se adresă responsabilei birou
lui :

— Tovarășiă Nicoiae, te rog 
să transmiți comitetului execu
tiv al sfatului popular al raio
nului nostru mulțumiri pentru 
felul în care ne-a sprijinit.

Despre ce era vorba ?
j Cu cîteva săptămini în urmă, |

Antonia Matovici depusese o 
cerere prin care solicita ca pe 
strada Tabacului să fie insta
late becurile care lipseau de 
cîtva timp.

Chiar în acea zi cererea a 
fost trecută în registru și îna
intată secretarului comitetului 
executiv, Nicoiae Borcea. Pe o 
margine el a scris : „Secția 
de gospodărire comunală va 
cerceta la fața locului in ter
men de trei zile și va lua 
legătura cu I.R.E.B. pentru in
stalarea a patru becuri pe stra
da Tabacului". Curînd, cetate- 
nil din această stradă s-au bu
curat că și pe strada lor au fost 
instalate becurile de care aveau 
nevoie.

Venirea Antoniei Matovici la 
sfatul popular pentru a mulțu
mi nu este ceva neobișnuit. Ea 
ca și mulți alți cetățeni au de
venit vizitatorii obișnuiți care 
își manifestă mulțumirea pen
tru atenția cu care comitetul e- 
xecutiv și secțiile privesc și 
rezolvă cererile cetățenești.

•dh
...La cabinetul secretarului 

comitetului executiv al sfatului

popular raional 
ghiu-Dej“ erau 
cetățeni veniți să-și spună fie
care păsul secretarului Nicoiae

„Gh. Gheor- 
strînși mulți

Borcea. Ei discutau despre tre
burile ce-i minaseră aci.

Intre timp, ușa cabinetului se 
deschise și eșiră mai mulți 
cetățeni printre care și Patrița 
Budecă. Nici n-apucă să facă 
cîțiva pași, că fu asaltată:

— Ce-ai făcut ?
— S-au aprobat materialele 

de care are nevoie tovarășa Te
reza Filip, ca să-și repare aco
perișul casei... Vă las cu bine. 
Eu mă duc s-o vestesc și s-o 
trimit la depozit după materi
ale.

Din grupul celor care aștep
tau să vorbească cu secretarul 
făcea parte și gospodina Ana 
Ioniță.

Ascultind ce spuneau cei care 
fuseseră primiți înaintea ei, i 
se întărea încrederea că și ea 
va fi ascultată cu atenție și 
grijă. Așa s-a și întîmplat. Ea 
a vorbit despre unele lipsuri 
ale cartierului Cringași, apoi a 
întrebat dacă nu este cazul ca

și acolo să se înființeze un cen
tru „Aprozar". Secretarul a as
cultat-o, a cîntărit faptele pe 
care și le-a notat în carnet și 
la sfîrșit i-a spus :

— Cererea mi se pare justă. 
Mă voi consulta cu tovarășii de 
la secția comercială și peste 
cinci zile veți primi răspunsul 
acasă.

Dar n-au trecut decît trei zile 
cînd acasă la gospodina Ana 
Ioniță a sosit un curier de ia 
comitetul executiv care i-a în- 
mînat o scrisoare în care a citit 
între altele: „...cererea dumnea
voastră este justă. La avizul fa- 
vorabil al organelor de resort, 
comitetul executiv a stabilit că 
este necesară înființarea unui 
centru „Aprozar" în cartierul 
Crîngași"...

Iată cîteva exemple diferite, 
în aparență lucruri mărunte, 
neînsemnate. Cu toate acestea, 
comitetul executiv al sfatului 
popular raional „Gh. Gheor
ghiu-Dej" din Capitală le-a a- 
cordat atenția cuvenită și a 
reușit astfel să satisfacă cerin
țele legitime ale oamenilor mun
cii.

P. VASILIU

„Stagiul" de rezolvare
Nu se poate spune că sfatul 

popular raional Oradea și-a 
organizat prost munca în ce 
privește primirea și ascultarea 
cererilor oamenilor muncii. 
Chiar acum, în plină campanie 
de treieriș, cind cei mai mulți 
dintre membrii comitetului exe
cutiv se găsesc pe teren, unul 
din ei, prin rotație, se ocupă 
de primirea cetățenilor care vin 
la sfat cu diverse cereri.

Se știe bine însă că această 
muncă nu se oprește aici. Dato
ria lor este de a studia cu a- 
tenție fiecare cerere și de a-i da 
rezolvarea cuvenită în timpul 
cel mai scurt posibil.

Dacă in privința „rezoluției" 
pusă pe cerere, activitatea sfa
tului popular raional Oradea 
este mulțumitoare, nu se poate 
afirma același lucru despre o- 
perativitatea cu care lucrează. 
In această privință există in 
sistemul de lucru al sfatului 
popular raional Oradea defec
țiuni serioase care trebuie li
chidate.

Cererile oamenilor muncii a- 
dresate acestui sfat popular se 
depun la registratura care le

înmînează tov. Suluțiu, secre
tar ai comitetului executiv. A- 
cesta le citește, indicind pe 
fiecare cerere secția căreia 
trebuie repartizată, după natu
ra problemelor de care se o- 
cupă. Formalitățile de înserare 
în registru și de trimitere la 
secții durează aproximativ două 
zile. Ce se întimplă însă după 
aceea? Repartizind cererile la 
secții, tovarășul Suluțiu consi
deră sarcina sa îndeplinită. El 
nu urmărește și nici nu contro
lează felul în care sînt rezolva
te cererile pe care le-a reparti
zat.

Secțiile sfatului popular ra
ional Oradea se comportă di
ferit fa primirea cererilor pe 
care trebuie să le rezolve. U- 
nele, ca de pildă secția de în- 
vățămînt, răspunde în timp u- 
til ; de asemenea secția agrara.

Nu tot așa procedează cele
lalte secții ale aceluiași sfat. 
De pildă, la secția de prevederi 
sociale, unele cereri stau luni 
de zile fără răspuns. Putem 
cita cererea invalidului Florian 
Badea din satul Husasău de

Criș, depusă la 9 aprilie a.c. 
prin care contesta încadrarea sa 
intr-un anumit .grad de invali
ditate. Ea a rămas pînă azi fă
ră răspuns. Tot astfel a fost 
rezolvată șl scrisoarea Iui Ruje 
Sînză din satul Serghiș. Acesta 
cerea încă de la 5 martie a.c. 
internarea copilului său întro 
școală specială. Cererea nu și-a 
găsit nici azi rezolvarea cuveni
tă. Neglijența și lipsa de inte
res a acestei secții față de ne
voile oamenilor muncii se vă
desc și din faptul că unele ce
reri înregistrate se pierd fără 
urmă. Este cazul cererii Măriei 
Kiss care arăta că n-a primit 
ajutorul legal ce se dă mamelor 
cu mulți copii.

La secția secretariat, cererile 
e drept că nu se pierd dar 
nici nu se rezolvă mai cu- 
rînd decît în două luni. Iată 
numai un singur caz: pentru 
a se da aprobare „Casei Pionie
rilor" din Oradea să taie un 
nuc bătrin din curte, secției se- 
cretarit i-a trebuit două luni 
și cîteva zile.

Același lucru se întîmplă și

la secția sănătate, care „sim- 
plificîadu-și" munca, are obi
ceiul să nu răspundă în nici un 
fel la cereri. De pildă, au ră
mas fără răspuns, cere
rile cetățenilor Alexandru Ka- 
boi și Dumitru Perncs 
din comuna Episcopia Bihoru
lui, care cereau unele autoriza
ții sanitare, a Eteikei Mezel, 
din comuna Biharea și altele.

Neluînd în considerație fap
tul că cererile și sezisările oa
menilor muncii sînt de mare a- 
jutor în îmbunătățirea activită
ții aparatului de stat, comitetul 
executiv al sfatului popular ra
ional Oradea nu se ocupă, nici 
măcar periodic, de felul în care 
secțiile și instituțiile subordo
nate acestora se achită de în
datoriri.

Comitetul executiv al sfatu
lui popular raional Oradea are 
datoria să organizeze un con
trol permanent pentru ca înlă- 
turîndu-se nepăsarea și negli
jența, cererile oamenilor mun
cii să se rezolve just și opera
tiv.

A. MIHALCEA

La
La camera deputatului de pe lingă sfatul 

popular al raionului 1 Mai din Capitală, vin 
zilnic numeroși deputați membri aii comite
telor de stradă, precum și diferiți cetățeni. 
Aici se întîlnesc deseori deputății cu alegă
torii și stau de vorbă despre problemele 
gospodărești ale circumscripțiilor respective, 
aici vin cetățeni să facă propuneri în regis
trul de sugestii, să consulte colecții și cărți 
pentru a-și lămuri probleme sau lucruri 
legate de activitatea lor pe tărîm obștesc.

Activitatea camerei deputatului din raionul 
1 Mai mai cuprinde însă și alte aspecte.

camera deputatului
Deseori se organizează aici conferințe-lecții. 
Unele ca „Rolul deputatului în atragerea 
cetățenilor la buna gospodărire și înfrumu
sețare a orașului", „Comitetele de stradă și 
delegatele de femei, forme importante pen
tru antrenarea maselor la rezolvarea trebu
rilor obștești", s-au bucurat de aprecierea 
a numeroși participanți.

Camera deputatului contribuie în acelaș 
timp la întărirea legăturii dintre deputați și 
comitetul executiv. Lunar au loc aici con
sfătuiri între membrii comitetului executiv 
și deputați și tot aici își țin ședințele comi
siile permanente.

Activitatea camerei deputatului este coor
donată de lin colectiv alcătuit din șapte 
deputați și din secretara comitetului execu
tiv al sfatului popular raiomal 1 Mai, tova
rășa Leontina Calciu. Cu toate că colecti
vul muncește cu mult entuziasm ar fi ne
cesar să-și prevadă mai multe schimburi de 
experiență între deputați, mai multe întîlniri 
în cadrul cărora ei să-și împărtășească me
todele de muncă și totodată să critice pe 
acei deputați care nu îndreptățesc încrede
rea ce'.or ce i-aiu ales în conducerea treburi
lor obștești.

Sporesc schimburile comerciale 
ale țării noastre

In cadrul numeroaselor acorduri de schim
buri comerciale încheiate cu diferite țări, 
țara rioasîră importă cantități tot mai mari 
de materii prime, articole industriale și bu
nuri de larg consum. Anul trecut, s-au im
portat cu 50 Ia sută mai multe mărfuri decît 
in anul 1953.

In ultimele zile. în magaziile Vămii An
trepozite din București au sosit cantități ma
sive și sortimente variate de mărfuri din 
diferite țări. Din Uniunea Sovietică, R. P. 
Ungară și R. D. Germană au sosit medica
mente, instrumente chirurgicale, aparate me
dicale și o mare cantitate de lentile optice.

Pentru industria textilă au sosit fire de 
bumbac din R. P. Bulgaria, utilaje din Re
publica Cehoslovacă, iar din R.D. Germană
— aparate de condiționat maierii textile.

Tot din Uniunea Sovietică și R. D. Ger
mană s-au primit mașini de cusut electrice, 
plăci de patefon, articole de menaj din por
țelan, peliculă de filme, aparate de radio lip 
„Ural", iar din R. P. Ungară, lămpi de 
radio.

O importantă cantitate d€ motociclete 
K. 125 împreună cu accesoriile lor a fost 
importată din U.R.S.S.

(Agenpres).
—Q—

Cercetări filozofice — vol. III
In Editura Academiei R.P.R. a apărut vo

lumul III al revistei „Cercetări filozofice" 
elaborată de către Institutul de Filozofie de 
pe lingă Academia R.P.R. Noul număr cu
prinde o seamă de articole printre care; 
„Problema puterii politice în țara noastră în 
perioada anilor 1944—1947“ de I. Banu, 
„Dezvoltarea filozofiei marxiste în Bulgaria" 
de A. Bînkov (Sofia), „Lupta lui D. Voinov 
împotriva idealismului în biologie" de C. 
Toțoescu, „Asupra poziției materialiste a 
biologului Emil Racoviță" de E. Gulian și 
„Unitatea dialectică dintre individual și ge
neral oglindită de către judecățile negati
ve" de G. Offenberger. La rubrica „Critică 
și bibliografie" poate fi citit articolul tov. 
M, Ciurdariu Pe marginea culegerii „Texte 
privind dezvoltarea gîndirii social-politice în 
Romînia" vol. I.

Informații
In ziua de 5 august a. c. s-a semnat la 

București Convenția dintre Republica Popu
lară Romînă și Republica Democrată Ger
mană cu privire la combaterea dăunătorilor 
și bolilor plantelor agricole.

Convenția a fost semnată din partea gu
vernului Republicii Populare Romîne de Con
stantin Popescu, ministrul Agriculturii și 
Silviculturii, iar din partea guvernului Re
publicii Democrate Germane de Werner 
Eggerath, ambasadorul extraordinar și ple
nipotențiar al Republicii Democrate Germane 
la București.

★
Institutul de Științe Economice și Plani

ficare „Vladimir llici Lenin" din 'București
— Piața Romană nr. 6 — anunță că pentru 
anul universitar 1955/56 face înscrieri în 
anul I pentru următoarele facultăți: Faculta
tea de Economie Politică durata studiilor 
5 ani; Facultatea de Planificare durata stu
diilor 4 ani; Facultatea de Finanțe și Cre
dit durata studiilor 4 ani; Facultatea de Co
merț și Merceologie durata studiilor 4 ani; 
Facultatea de Statistică durata studiilor 
4 ani.

înscrierile se fac pînă la 13 august a.c. 
Examenul va avea loc în ziua de 15 august.

★
Institutul Pedagogic de limba rusă „Ma

xim Gorki" anunță pe cei interesați că au 
început înscrierile pentru secția prin cores
pondență.

La această secție se pot înscrie cadrele 
didactice care au la bază o școală medie 
sau echivalentă și doresc să primească o 
calificare superioară în domeniul limbii ruse.

Examenul de admitere va avea loc între 
10—17 septembrie la următoarele discipline: 
limba rusă scris și oral, limba și literatura 
romînă scris și oral, istoria R.P.R. oral.

Pe aria nr. 2 a comunei Aăanasia din raionul Urziceni, batoza lucrează fără
încetare în tot cursul zilei. Țăranii muncitori se perindă pe arie și, după ce-și
treieră holda, se îndreaptă spre casă mulțumiți. Acum e rîndul iui ion R. Lupescu 
să se bucure. Are și de ce. Ogorul lui cu grîu i-a dat o producție frumoasă. A 
pus sacii pe cintar, iar acum, după ce a dat cota cuvenită statului, se pregătește
să-i urce în căruță. „Am să mă străduiesc ca la anu munca să-mi fie și mai
rodnică", pare a spune fața lui zîmbitoare. Foto: nicu vasile

Cînd deputatul este în frunte
Cînd a început treierișul, cu cîteva zile în 

urmă, aria popovenilor era plină cu șire 
rînduite frumos, care se întindeau pînă hat 
departe, sp.re drumul tîrgului. Acum au mai 
rămas cîteva; mai puțin de jumătate. Icnind 
înăbușit în răstimpuri, batoza înghite la
comă, snop după snop, șiră . după șiră.

— Merge de minune, spun cu mîndrie în 
glas oamenii de pe arie.

Intr-adevăr nici cînd treaba pe aria din 
satul Popoveni, comuna Romîneșii, nu a 
mers așa bine ca anul acesta. Și acest lu
cru ți-1 explici lesne, îndată ce afli că res
ponsabilul ariei din Popoveni este depu
tatul Ion Constantin. Mai vrednic om ca 
dînsul greu de găsit .în sat. Cînd grî- 
nele au dat în pirgă, cine a fost primul 
care și-a secerat ceie' 2 pogoane de grîu? 
Deputatul Ion Constantin. Tot el a fost 
primul și Ia căratul pe arie.

Dar nici ceilalți gospodari din circum
scripția lui nu s-au lăsat mai prejos. Pri
mele ninduri de șire clădite pe ariai Popoveni 
au fost cele ale țăranilor muncitori din cir
cumscripția 24. La numai 2 zile după ter
minarea secerișului, jur împrejurul Popove
nilor, pină departe spre Romînești, nu ză
reai nici un singur snop. Totul a. fost cărat 
pe arie.

Chiar a doua zi după ce s-a secerat 
griul, deputatul Ion Constantin și-a arat 
miriștea și a semănat porumb pentru fu
raje.

De ce să stea locul pînă la toamnă degea
ba? a spus el celor din circumscripția sa, 
și aceștia i-au urmat exemplul. Erau în cir
cumscripție unii ca Uie Bogdan, Constantin 
Năstaise, Tudor Mincu, care nu aveau vLe 
de muncă. Și pentru că tot nu avea ce face 
cu boii în cele c.teva zile pină la începerea 
treierișu ui, deputatul Ion Ccns'.an.in ie-a 
desmiriștit §i ogoarele lor. Azi n-a mai ră
mas nimeni în circumscripția 24 care să 
nu-și fi desmiriștit' ogoarele.

Apoi a pornit munca pe arie. Primul care 
și-a vîrît snopii în gura batozei a fost 
Ion Constantin. Aproape 2.000 kg. de grîu 
a obținut el de pe cele 2 pogoane. Primul 
din comuna Romînești care și-a predai co
tele la baza de recepție din Podari a fost 
tot deputatul Ion Constantin.

E lesne acum de înțeles de ce merge trea
ba bine în satul Popoveni. Avînd mereu 
exemplul deputatului lor, țăranii muncitori 
din satul Popoveni se întrec între ei, urnlîn- 
du-i pilda. Și aceasta nu fără folos. Mărturie 
sînt sacii doldora ce .pleacă zilnic de pe arie 
spre casele lor.

C. AZOIȚII

Primele cumpărături pe grîu din noua recoltă

Lupenii,
★

oraș din
★ ★

valea cărbuneluiVara anului 1929. 
Domnii Fery și Klein, 
directorii minelor de 
lă Lupeni, nu mai ie
șeau din birou de trei zile. Lui Roszvanyi,
prefectului de la Deva, îi trimiteau vești prin 
telefonul mereu deschis. Ei anunțau omul 
stăpînirii de fiece mișcare a rîului vijelios 
de oameni.

In zilele precedente, semnaseră multe con
cedieri. Scormonitorii cărbunelui le primeau 
cu dinții strînși, cu pumnii încleștați. In 
curtea minei se adunau și țineau mitinguri. 
O simplă hîrtie le luase și ultima bucățică 
de pîine de pe masă. Această măsură, după 
catastrofele care se întîmolaseră mai înain
te, cînd muriseră 82 de oameni, zdrobiți sub 
galerii prăbușite, după condițiile istovitoare 
de muncă, cile 16 ore pe zi, însemna con
damnarea la foame. Cine n-avea unde să 
muncească, n-avea nici pîine. Husti baci, Ni- 
culae Țura, Adalbert Baciu, ortacul lor și 
alții o simțeau pe pielea lor.

Ce le păsa insă domnilor directori că mi
nerii n-aveau pîine cînd cursul de Ia bursa 
cărbunelui scădea de la o zi la alta. Domnii 
Morgan sau Rockefeller, în mîna cărora se 
concentrau și destinele cîtorva zeci de mii 
de muncitori din Valea Plîngerii, n-aveau 
voie să piardă. Mai bine pierdeau rîul ome
nesc și stors de vlagă în adîncul pămîntului. 
Dar acest rîu omenesc își apăra drepturile. 
Mulți din ei. în frunte cu Vitoș Gavrilă, o 
spuseseră deschis.

— Noi nu părăsim mina. Dreptul la mun
că trebuie să-l avem. Munca e singura noa- 

" stră avere.
In colonie mulțimea fierbea. Puneau la 

cale lupta. Aveau un conducător încercat: 
Partidul Comunist. Pe garduri apăreau noap
tea manifeste. In case, cu ferestre oblonite, 
se țineau adunări. Comuniștii îndemnau pe 
oameni să nu dea înapoi.

— N-avem să ne lăsăm, fraților. Să fim 
uniți. ...Și mai bine morți de glonț decît să 
ne stingem de foame.S-au înroșit apele Jiului

In zori, cu lămpașele în mînă, echipați ca 
pentru muncă, sute de mineri se scurgeau 
spre curtea minei. Salutul lor, „noroc bun", 
în dimineața aceea suna straniu. La gura 
puțului s-au adunat mulți, cîteva mii. Pre-

fectul Roszvanyi se urcă pe ceva înalt și-l1 
împinse în față pe Munteanu. Oamenii n-au 
vrut să-l asculte, îl cunoșteau bine pe Mun
teanu, știau că e provocator, omul patroni
lor. L-au luat cu huiduieli. înfuriat, prefec. 
tul a ieșit în față. Un grup de oameni l-au 
săltat pe umeri pe Vitoș. Silueta vînjoasă a 
minerului se profila peste capetele mulțimii 
și le dădea curaj. Domnul prefect înnebunit 
strigă :

— Dacă nu plecați îndată o să vă dăm 
„bomboane" nu pîine...

— Nu plecăm să știm că murim... se auzi 
glasul puternic al lui Vitoș. Mulțimea fre
măta. Prefectul sări ca o fiară. Pistolul lui 
scuipă foc și Vitoș se prăvăli în brațele to
varășilor. Crima prefectului a fost începutul 
măcelului de la Lupeni. Jandarmii, îmbătați 
cu rachiu, împinși de la spate de ofițeri, au 
început să tragă și să intre cu baionetele în 
carne. Apele pîrîiașului ce se scurgeau în 
Jiu s-au înroșit.

Minerii ceruseră pîine, ziua de muncă de 8 
ore, dreptul la o viață omenească. In loc de 
toate acestea primiseră gloanțe. Și crima a' 
ceasta, burghezia avea s-o mai repete în anii 
de mai tîrziu...

Peste toată Valea Plîngerii, cum era denu
mită Valea Jiului, s-a ridicat strigătul de 
mînie al zecilor de mii de muncitori. Cu mi
nerii s-a solidarizat întreaga clasă munci
toare. La un manifest al Partidului Comu
nist, muncitorii au răspuns adunînd ajutoare 
pentru familiile năpăstuiților de la Lupeni. 
Iar lupta minerilor n-avea să înceteze. Par
tidul Comunist îi înflăcăra la luptă, îi mo
biliza, le întărea credința în victorie.Viaja de azi a minerilor

De atunci au trecut mulți ani. Lupta par
tidului a triumfat. Poporul nostru și-a cu
cerit libertatea. Domnii patroni Pop, Bujoiu,

Alimănișteanu au rămas doar umbre al tre
cutului întunecat. Ei au fugit din fața jude
cății celor care plătiseră cu sînge cutezanța 
de a cere pîine.

Husti Ștefan s-a întors de pe drumurile 
pribegiei la mina lui dragă. Patronii lăsa
seră totul în părăsire. Zeci de kilometri de 
galerii fuseseră inundate de apă. Instalații
le părăginite. In mină se lucra tot eu roaba, 
lopata și tîrnăcopul. Lucrul însă nu putea 
să dăinuie așa mai departe.

— Să punem umărul, fraților, să reconstru
im totul din temelii. Minele sînt acum ale 
noastre, ale întregului popor — chemau co
muniștii la luptă pe ceilalți mineri.

Gloria minerilor, gloria eroilor din Lu
peni abia acum avea să se arate. Comunistul 
Adalbert Baciu, unul dintre cei care cu 
inima strînsă de durere își văzuse tovarășii 
căzînd răpuși de gloanțe atunci în 1929, și 
alții ca el au primit munci de răspundere. 
Au urmat școli, au devenit ingineri, primii 
cărbunari ingineri. Tîrnăcopul a fost înlocuit 
cu pikhamerul, și pikhamerul cu havezele 
sovietice care sapă într-un schimb cît zece 
mineri într-o lună. Au apărut instalații de 
aeraj, de scurgere a apei, mecanizarea trans
porturilor, îmbrăcăminte de protecție, îngri
jire medicală, răsplata dreaptă a muncii, 
toate acestea au făcut ca munca minerilor 
să devină alta și minerii înșiși, oameni pre- 
țuiți de întregul nostru popor.

Spiritul nou de muncă, spiritul socialist 
pătrunde în tot locul. Minerii socot ca o sar
cină de onoare pentru ei să dea cît mai 
mult cărbune țării. Și rodul muncii lor face 
să duduie furnalele, să clocotească oțelul. 
Valea Jiului este azi valea unei vieți mai 
frumoase, mai îmbelșugate, așa cum au vi
sat-o Vitoș Gavrilă și mulți alții.

In locul maghernițelor din colonie s-au

construit pentru mi
neri mii de aparta
mente, locuințe cu 
confort modern, in

casa minerilor fruntași Simion Cățineanu, 
Avram Doțiu, Maxim Adam și a celorlalți, 
valoarea cea mai însemnată nu mai e de 
mulți ani bucățica uscată de pîine. Minerii 
duc o viață îmbelșugată. In casele lor ai 
să vezi mobilă soiidă, aparate de radio, bi
blioteci.

★
Poate că și de data aceasta la club se 

adună pionierii, copiii minerilor. Poate că 
vin și oameni maturi. Mulți dintre ei s-au a- 
șezat pe Valea Jiului mai de curînd. Ei n-au 
cunoscut viața minerilor de altă dată. Ștefan 
Baciu a fost pînă nu de mult plugar prin 
părțile de jos ale Olteniei. L-a atras aci pe 
Valea Jiului dragostea pentru viața de azi a 
minerilor. Azi conduce un crațer sovietic. In 
sală, în rîndul întîi de scaune, el cu ne
vasta ascultă povestirile bătrînului miner 
Nicoiae Țura, care a trăit 46 de ani în ga
leriile Văii Jiului și care uneori povestește 
de ceea ce a fost la Lupeni.

Bătrînul Țura, sau poate un altul îmbră
cat în uniformă de miner cu decorațiile pri
mite drept răsplată pentru munca sa, pove
stește cu glas domol despre viața de altă 
dată, despre viața Iui, despre martirii de la 
Lupeni, despre ceea ce a crescut sub ochii 
lui în anii puterii populare. El compară în 
vorbele sale simple viața de altă dată a mi
nerilor cu cea de azi, cînd copiii prietenului 
său Husti .Ștefan, unul din foștii luptători de 
la Lupeni din anul 1929, studiază ingineria, 
cînd ortacul său de altă dată Adalbert Ba
ciu este inginer șef de sector.

Cînd s-a terminat povestirea despre viața 
de altă dată și cea de azi, Nicoiae Țura a 
avut bucuria să audă și el ca și cei din sa
lă cum în difuzor o voce anunța :

—- Eroul Muncii Socialiste, minerul Haidu 
Iuliu, lucrează spre sfîrșitul celui de al doi
lea cincinal.

T. MANDA și ION CIMPEANU

BIRLAD (de la corespondentul nostru).— 
De cîteva zile, Ia aria nr. 3 din satul Gîr- 
bovăț, comuna Ghidîgeni, raionul Bîrlad, 
se treieră din plin. Țăranii muncitori vin 
bucuroși să-și treiere grîul secerat de pe 
ogoarele lor. Anul acesja grîul a dat rod 
bogat fiecăruia.

Ion Manea, de pildă, fruntaș al recolte
lor bogate, a obținut anul trecut cele mai 
mari recolte din sat la ha, adică 1.800 kg. 
grîu. La consfătuirea pe țară a fruntașilor 
din regiune, el s-a angajat să obțină și în 
acest an cel puțin 2.000 kg. grîu la ha. și 
2.500 kg. porumb la ha. El și-a ținut an
gajamentul realizînd 2.300 kg. grîu la un 
ha.

Asemenea recolte au obținut și alți ță
rani muncitori fruntași ca Ion Rotaru,

Constantin Rotaru, Nicoiae Crîngan-u și 
alții. Fiind vecini, rude și prieteni, acesre 
familii au formai o echipă de într-ajucorare 
pentru seceriș, căratul la arie, treieriș și 
dezmiriștit. Terminînd primii de secerat 
cele 14 ha. de grîu și orz, ei au cărat 
snopii pe arie și tot primii au treiera..

La chipșcul organizat la arie de coope
rativa din comună Ion Manea și-a cumpă
rat o pereche de cisme din cauciuc, Ion 
Rotaru două găleți de apă, iar Constantin 
Rotaru a predat cooperativei 600 kg. grîu 
în conlul celor 500 kg. tablă comandată la 
cooperativă.

In contul vînzărilor, numai în 2 zile 
chioșcul de pe aria nr. 3 din Gîrbovăț .a 
strîns 2.500 kg. grîu și a achiziționat con
tra cost peste 900 kg. grîu.

Pe 
din

marginea lipsurilor 
regiunea Constanta

Sâ se transporte neîntîrziat grînele la arie !
In regiunea Constan

ța secerișul este pe 
terminate. In raionul 
Fetești, bunăoară, ra
ion fruntaș la recolta
re, au fost secerate
peste 92 la sută din cerealele păioase. Dar 
față de marile suprafețe recoltate cantita
tea de grîne treierată este foarte mică : doar 
18 la sută. Pe miriștile întinse 
lui Fetești zac snopii de grîu 
clădiți în clăi mici, pe alocuri 
întîmplare.

Transportul snopilor de grîu
face în foarte mică măsură. Acest lucru de
termină întârzieri la treieriș.

In comunele Gura Ialomiței, Țăndărei, 
Vasile Roaită, etc. treierișul a început înain
te cu o săpiămînă. Totuși capacitatea de lu
cru a batozelor nu este folosită integral. La 
Vasile Roaită din 14.000 kg. grîu, cît ar 
trebui să bată batoza într-o zi, se realizează 
abia 6—7.000 kg. La Gura Ialomiței batoza 
dq pjei aria nr. 1 a fost oprită în ziua de 
26 iulie de 5 ori, deoarece căruțele care tre
buiau să aducă la arie snopii de la 6—8 km. 
întîrziau cu transportul.

Acestea sînt cîteva aspecte din desfășu
rarea treierișului în raionul Fetești. Lucru
rile nu stau mai bine nici în raionul Med
gidia.

Din carnetul de evidență al delegatului de 
batoză Dumitru Făcăianu de la aria nr. 2 
a comunei Castelu reiese clar că batoza a 
lucrat tot timpul cu mari întreruperi și sub 
capacitatea ei de lucru. Aceeași situație se 
găsește și la celelalte 6 arii ale comunei 
Castelu, ca de altfel la cele mai multe arii 
din comunele regiunii Constanța. Există to
tuși unele arii ca cele din comuna Valu lui 
Traian, cea de la gospodăria colectivă din 
Hagieni unde se treieră zilnic cite 1.6.009— 
20.000 kg. Acest lucru este posibil datorită, 
tăpțului că aici treierișul a fost bine orga
nizat iar transportul snopilor pe arie și clă
direa lor în stoguri bine acoperite, se face 
imediat după seceriș.

După încetarea ploii oamenii care deser
vesc batozele descoperă stogurile, pun la

ale raionu- 
pe alocuri 

aruncați la

pe arii se

uscat snopii de deasu
pra care au fost u- 
dați, iar snopii din al 
doilea sau al treilea 
rînd din stog sînt dați 
la batoză. In felul 

foarte puțin timp, chiar 
ploioasă, snopii nu se mai

acesta se pierde 
cînd vremea este , , ____
udă în clăile de pe miriști, boabele nu mai 
încolțesc în cîmp cum s-a întîmplat în unele 
comune din raionul Adamclisi. Totodată 
transportul snopilor, la arii asigură elibera* 
rea miriștilor, ceea ce permite executarea 
arăturilor adinei.

Situații asemănătoare cu cele din comu. 
nele Guna Ialomiței sau Castelu se găsesc 
din păcate în mai toate raioanele regiunii 
Constanța. Cauza stă in faptul că însăși 
comitetele executive ale sfaturilor populare 
nu _ dau importanța cuvenită bunei organi
zări a .muncii la arie, nu arată oamenilor 
cît de important este ca gnînele strânse să 
fie imediat transportate la arii, nu se în
grijesc ca toate batozele să meargă din plin 
pentru ca recoltai să nu suifere pierderi.

Deși faptele arată că treierișul se desfă
șoară foarte defectuos în cele mai multe 
comune, deși este vădit că condițiile atmos
ferice cer ^organizarea treierișului astfel ca 
batozele să lucreze fără întrerupere — totuși 
comitetele executive ale sfaturilor populare, 
în frunte cu cel. regional, nu iau măsurile 
necesare ca în fiecare comună din reg une 
să fie organizat transportul la arii, să se 
aranjeze snopii în stoguri.

Decalajul creat între seceriș și treieriș, 
problema organizării transportului snopilor 
la arii — una din cauzele principa e ale 
întârzierii treierișului în regiunea Constanța 
— își pot găsi, rezolvarea ' dacă sfaturde' 
populare le vor da atenția necesară și dacă 
vor lua măsurile necesare. Este de dqtoiia 
comitetelor executive ale' sfaturilor populare 
raionale în frgnte ou cel regional să anali-( 
zeze foarte serios situația și să ia măsuri 
urgente pentru a asigura strînsul fără pier
deri al întregii recolte din acest an.

V. KONYA

I
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Campionatele europene 
feminine de canotaj academic

Cu puțin înainte de orele 18,30 la. Snagov 
emoția marilor întreceri se putea citi în a- 
ceeași măsură pe chipul celor prezenți în 
tribune cît și pe aii. concurenților care se 
îndreptau spre linia de pornire, Campionatele 
«s-au deschis cu seriile rezervate ambarca
țiunilor de 4+1 rame. La pontonul de ple
care sint aliniate echipajele reprezentând R. 
Cehoslovacă, Franța, R.P.F. Iugoslavia, și 
R.P.R. Avind o pornire bună echipajul Fran
ței se situează în frunte fiind secondat în
deaproape de cel al Iugoslaviei, R.P.R. și 
R. Cehoslovace. In dreptul balizei care in
dică 250 m. de la plecare, concurentele noa
stre trag foarte puternic și reușesc să ia 
conducerea, întrecînd celelalte echipaje cu 
o jumătate de barcă. Din urmă se apropie 
tot mai mult echipajul R. Cehoslovace, care 
la un moment dat ajunge în aceeași linie 
cu ambarcațiunea noastră. Mai decise, con
curentele noastre reușesc să ia un avans mi
nim pe care-1 mențin p’nă la linia de sosire, 
unde oficialii consemnează victoria cu tim
pul de 3’45”7/10. Pe locurile următoare s-au 
clasat R. Cehoslovacă, R. P. F. Iugoslavia 
și Franța.

In seria a doua lupta s-a dus de fapt 
pentru locul doi, deoarece echipajul U.R.S.S. 
— care concura alături de echipele R. P. 
Ungariei si Olandei — a reușit să câștige co
mod cu timpul de 3’40”2/10. Locul doi a 
fost cîstigat de Olanda urmată de R. P. 
Ungară.

Echipajele U.R.S.S. și R.P.R. s-au calificat 
direct în finală. Celelalte chici echipaje vor 
trage o manșă de recalificare azi la ora 
18,30. Cu această ocazie vor fi desemnate 
cele patru echipe care alături de U.R.S.S. 
și R.P.R. vor participa la finala probei ce 
&e va desfășura duminică.

I. BOCIOACA

Întîlnirea internațională de tir 
R. P. R. — R. P. Bulgaria

Vineri a început desfășurarea ultimei pro
be a concursului de tir dintre trăgătorii din 
R. P. Bulgaria și R.P.R. S-a disputat prima 
manșe a probei de sheet (talere din turn). 
Cel mai bun rezultat l-a obținut sportivul 
romîn Ion Albescu cu 42 talere lovite din 
50. Pe locurile următoare s-au clasat Gheor- 
ghe Florescu (R.P.R.) — 40 talere lovite și 
Ștefan Sultanov (R. P. Bulgaria) 39 talere 
lovite.

Această probă se dispută numai indivi
dual. Pe echipe, întîlnirea dintre reprezenta
tivele R. P. Romîne și R. P. Bulgaria a fost 
c’știgată de trăgătorii români cu scorul de 
6-0.

Astăzi se desfășoară manșa a doua a pro
bei de skeet. (Agerpres)

Spartachiada militară de vară
Joi după amiază au continuat în Capitală 

întrecerile din cadrul celei de a 7-a Sparta- 
chiade militare de vară.

O probă viu disputată a fost cursa cu obs
tacole în care victoria a revenit sergentului 
Ștefan Lupașcu din lotul 2 cu timpul de 
1’25” 5/10-

La triatlon (înot, cros și tir) concurenții 
au fost împărțiți în două grupe. In- prima 
grupă victoria a revenit lui Marin Mihai, 
iar în grupa a doua primul s-a clasa Ion 
Badițoiu.

Cu mult interes a fost urmărit concursul 
de gimnastică în care titlurile de campioni 
au fost cucerite de locotenentul Chintovan 
Ion (lotul 2) în grupa I-a și soldatul frun
taș Harcai Savin din lotul 3 în grupa 2-a.

Proba de cros ne distanta de 4.000 m. a 
fost cîștigată de Dumitru Tudor (lotul 5) cu 
timpul de 12’39”.

întrecerile finale ale competițiilor de fotbal 
și handbal s-au disputat între loturile 3 și 5. 
La handbail lotul 5 a învins cu 10—5 (5—1) 
și a ocupat locul întîi, în timp ce la fotbal 
victoria a revenit după un meci foarte echi- 
l:brat lotului 3 cu 2—1 (1—0).

Informații Pronosport
Premiul special o motocicletă de la con

cursul Pronosport nr. 29 din 24 i’jiie a 
revenit lui Marți Ion din comuna Dumbrava, 
raionul Făget, regiunea Sighișoara, care a 
avut cinci buletine cu zero rezultate.

Știre
«■ Pe stadionul Bislet din Oslo, în cadrul 

unui concurs atletic internațional, belgianul 
Roger Moens a doborît recordul mondial al 
probei de 800 m. plat realizând timpul de 
1’45” 7/10. Vechiul record mondial data din 
«nul 1939 și fusese stabilit de Rudof Harbig 
(Germania) cu timpul de 1’46” 6/10.—O—

Premierea unor echipe de teatru 
și brigăzi artistice de agitație

Vineri seara a avut loc în grădina Tea
trului Evreesc de Stat din Capitală festivi
tatea de înmînare a premiilor echipelor de 
teatru și brigăzilor artistice de agitație din 
căminele culturale, casele de cultură și col
țurile roșii din gospodăriile agricole colec
tive fruntașe în faza orășenească a con
cursului care s-a încheiat de curînd.

La concurs au participat aproape 30 de 
echipe de teatru și brigăzi artistice de 
agitație din raioanele orașului București și 
comunele subordonate. Penlru interpretare, 
justa înțelegere a rolurilor și pentru activita
tea obștească din cadrul căminelor culturale 
a fost acordat premiul 1 echipelor de teatru 
de la căminele culturale „Nicolae Mohă- 
nescu", Băneasa, raionul Stalin și „Ștefan 
Gheorghiu" — raionul Grivița Roșie, pre
cum și brigăziilor artistice de agitație ale 
căminelor culturale „Baruch Berea" și 
„Leonte Filipescu" din raionul Tudor Vla- 
dimirescu. S-a acordat premiul 2 echipelor 
de teatru de la' căminele culturale „Ștefan 
Plavăț", Otopenii de Sus, raionul Stalin, 
și „Mihail Eminescu" — Chitila, și ale ra
ionului Grivița Roșie, caselor de' cultură 
„Șandor Petoffi" și „Baruch Berea".

Premiul 3 a fost obținut de 3 echipe de 
teatru și 2 brigăzi artistice de agitație.

S-au mai acordat premii individuale unui 
număr de 86 artiști amatori, 16 instructori 
artistici și 5 activiști culturali.

(Agerpres)—O—
„LOTO-CENTR AL“

La tragerea „Loto-Central“ din 5 august 
a.c. au fost extrase din urnă următoarele 
nouă numere :

90 33 49 83 66 22 46 20 13

Premiul general pe țară este de 1.590.603 
lei.

Tragerea viitoare are loc vineri 12 aug'r' 
ț4c. în orașul Cluj.

ă; ■ t'-V ' '

„Primejdia războiului atomic trebuie 
îndepărtată pentru totdeauna11 

— Adunarea publică din Capitală —
Răspunzînd chemării Comitetului Național 

pentru Apărarea Păcii din R.P.R., un mare 
număr de cetățeni ai Capitalei au luat parte 
vineri după amiază la adunarea publică 
ținută în grădina „Boema”, cu prilejul Zilei 
mondiale de luptă pentru interzicerea arme
lor atomice și în întimpinarea Conferinței 
internaționale de la Hiroșima împotriva ar
melor atomice și termonucleare.

Cuvîniul de deschidere a fost rostit de 
acad. M. Ralea, membru în biroul Comite
tului Național pentru Apărarea Păcii din 
RP.R.

In cadrul adunării a luat cuvântul acad, 
prof. P. Constantinescu-Iași, vicepreședinte 
al Comitetului Național pentru Apărarea 
Păcii din R.P.R., care subliniind efectele de
zastruoase ale primei bombe atomice lan- 
sate acum 10 ani asupra orașului japonez 
Hiroșima, a spus : „O nouă Hiroșimă nu 
trebuie să se mai repete. Trebuie îndepărtată 
pentru totdeauna prirhejdia războiului ato
mic — iată doriața unanimă a popoarelor".

Vorbitorul a scos în relief puternica miș
care mondială care există în zilele noastre 
pentru interzicerea armelor atomice, pentru 
folosirea energiei atomice în scopuri pașni
ce. In avangarda acestei mărețe lupte pă
șește poporul sovietic, guvernul Uniunii So
vietice. Propunerile făcute la lp mai a.c. de 
delegația sovietică, au avut un răsunet mon
dial, fiind salutate cu recunoștință de toate 
popoarele- Conferința de la Geneva a șefilor 
guvernelor celor patru mari puteri a deschis 
noi perspective pentru soluționarea proble
mei interzicerii armelor atomice și a redu
cerii înarmărilor.

După ce a arătat imensele foloase pe car® 

MESAJUL
Comitetului Național pentru Apărarea Păcii din R. P. R. 
către Conferința internațională împotriva armelor atomice 

și cu hidrogen de la Hiroșima—Japonia
Comitetul Național pentru Apărarea Păcii din R.P.R. transmite, în numele poporului 

romîn iubitor de pace, salutul cel mai cordial Conferinței de la Hiroșima și călduroase 
urări pentru triumful nobilelor ei țeluri: interzicerea totală a armelor atomice și utilizarea 
energiei nucleare exclusiv în scopuri pașnice, pentru binele și fericirea întregii omeniri.

Felicităm totodată din toată inima poporul japonez pentru inițiativa organizării 
acestei conferințe, care răspunde ce'or mai fierbinți năzuinți ale popoarelor de pretutindeni.

Ne exprimăm profunda simpatie față de lupta poporului japonez împotriva folosirii 
armelor atomice, luptă care a cunoscut o amploare uriașă în campania de strîngere de 
semnături pe Apelul împotriva pregătirii războiului atomic- Poporul romîn a urmărit și 
urmărește cu mare interes această luptă dîrză izvorită din tragica experiență a poporului 
japonez care a cunoscut acum 10 ani ororile masacrului atim'c de la Hiroșima și Naga
saki, iar recent consecințele nefaste ale experiențelor cu bomba H.

In aceste zile. în orașele și satele patriei noastre au loc numeroase adunări și 
mitinguri, cu prilejul comemorării zilei de 6 august in cadrul cărora masele largi de 
cetățeni din Republica Populară Rcmînă își afirmă hotărirea de a lupta neobosit pentru 
ca o nouă Hiroșimă să nu se mai repete, pentru ca pregătirea unui război atomic să fie 
împiedicată

Cele 11.680 215 semnături strânse în Romînia pe Apelul de la Viena — adică sem
năturile întregii populații adulte a țării — subliniază cu tărie această hotărîre, precum și 
convingerea poporu-ui nostru că o puternică mișcare a popoarelor poate salva omenirea 
de calamități'e războiului atomic, poate determina ca energia atomică — această mare 
cucerire a minții omenești — să slujească nu scopurilor de distrugere, ci ridicării civili
zației și culturii pe cele mai înalte culmi de înflorire.

Un izvor de noi forțe în lupta poporului romîn pentru interzicerea armelor atomice 
șl cu hidrogen, pentru preîntîmpinarea războiului atomic îl constituie perspectiva folosirii 
în țara noastră a energ ei atomice în scopuri pașnice, în urma acordului încheiat între 
Uniunea Sovietică și R P.R.

Speranțele popoarelor în realizarea unui acord între marile puteri în această pro
blemă vitală pentru destinele omenirii s-au dovedit a fi îndreptățite. In urma înțelegerii 
realizate Ia Conferința ce la Geneva există toate temeiurile pentru a privi cu încredere 
perspective'e viitoarei Conferințe a Miniștrilor Afacerilor Externe ai celor patru puteri și 
lucrările subcomitetului Comisiei O.N.U. pentru dezarmare ce vor fi reluate la 29 
august a- c.

Fie ca prin lupta unită a tuturor forțelor iubitoare de pace, locul războiului rece, 
al fabricării și stocăr.i de arme atomice și cu hidrogen, să-l ia o colaborare trainică între 
toate țările tară deosebire de orînduîre socială și o întrecere între state pe tărîmul aplica
țiilor pașnice ale energiei nucleare.

Poporul romîn își alătură glasul la ce! al tuturor participanților la Conferința 
internațională împotriva bombelor atomice și cu hidrogen. De la Hiroșima, din orașul 
unde energia atomică a servit distrugerii și morții, să răsune acest glas cu putere in 
numele tuturor popoarelor care cer cu hotărîre fermă să dispară pentru totdeauna ame
nințarea războiului atomic, iar energia nucleară să servească civilizației și progresului 
întregii omeniri.

Trăiască pacea trainică între popoare I

Azi se împlinesc 10 ani de la prima ex
plozie atomică peste Hiroșima. Cu acest 
prilej se deschide în orașul martir un 
ccyigres internațional pentru pace, pentru 
interzicerea armei atomice. Peste două zile 
— marcind parcă concluzia celor zece ani 
de la explozia de la Hiroșima — se deschi- , 
de la Geneva conferința internațională pen- I 
tru problemele folosirii pașnice a energiei I 
atomice.

De la distrugerea Hiroșimei, de la cei 
200 000 de oameni uciși într-o frîntură de 
secundă, pînă la clipa în care au ajuns să 
caute împreună căile de folosire a energiei 
atomicie în scopuri pașnice, oamenii au 
străbătut un drum lung. Cînd, acum cîțiva 
ani a fost lansat primul apel pentru inter
zicerea armei atomice, el a avut în lume un 
ecou puternic, dar unii l-au primit cu neîn
credere, alții cu ostilitate.

„De ce să semnăm?” întrebau unii oameni 
„oare o simpiă foaie de hîrtie umpiută cu 
semnături ne poate scăpa de distrugere?”. 
A fost greu să fie învinsă reavoința și miș
cată indiferența, a fost greu să se arate 
tuturor că omenirea are o soartă co
mună, că războiul nu face deosebire
între pescarul japonez și cel chinez,
între savantul american și cel rus, în
tre copilul danez și cel ungur. A fost 
greu, dar semnăturile s-au adunat una lingă 
alta : 500.000.000 în anii 1950—51, peste
600.000.000 pe apelul lansat anul trecut la 
Stockholm 1 Pîraiele repezi, dar mici de la 
început, s-au transformat în șuvoaie puter
nice.

Oamenii pot privi trecutul cu ochi dife
riți, în fața viitorului amenințat, ei nu pot 
însă să nu-și unească puterile. Ideea trata
tivelor pentru interzicerea armei atomice 
s-a copt în toate părțile lumii. Un deputat 
laburist a spus nu de mult: „Mai bine 
100 de ani de tratative decît Î00 de minu
te de război atomic”. Căile de trezire a 
conștiinței nu sînt aceleași la toți; esen
țial este însă că conștiințele s-au trezit, că 
astăzi nu mai poate fi ignorat glasul ce
lor care cer ca armele atomice să fie in
terzise. Acest glas se aude azi de pretu
tindeni. Era o vreme cînd unii credeau că 
oceanul e o piedică în calea distrugerilor. 
E un lucru cunoscut că astăzi nu mai exis
tă pe glob puncte invulnerabile. Toți trebuie 
să aibă grijă ca focul să nu poată izbucni.

i Ținînd seama de dorințele omenirii con- 
j ducătorii marilor puteri s-au intîlnit la Ge-

le poate trage omenirea de pe urma folosirii 
■energiei atomice în scopuri pașnice, vorbito
rul a subliniat că în urma acordurilor în
cheiate între guvernul U.R.S.S. și guvernul 
R.P.R., încă în decursul anilor 1955—1956 
vor fi livrate țării noastre pile atomice, ac
celeratori de particule elementare, materiale 
dezagregabile, izotopi radioactivi și alte ma
teriale necesare creării în R.P.R. a unei baze 
moderne, științifico-experimentale, în vede
rea folosirii energiei nucleare.

Popoarele nu vor înceta niciun moment 
lupta pentru interzicerea armelor atomice și 
cu hidrogen- Luptînd cu forțe unite, ele vor 
impune interzicerea armelor de distrugere 
în masă, vor asigura triumful cauzei păcii 
— a încheiat vorbitorul.

Cuvîntarea a fost îndelung aplaudată. Cei 
prezenți au manifestat puternic pentru pace 
și colaborare între toate statele, pentru pu
nerea în afara legii a armelor atomice și de 
distrugere în masă.

La sfîrșit, s-a dat citire mesajului adresat 
de Comitetul Național pentru Apărarea Pă
cii din R.P.R. către Conferința internațio
nală împotriva armelor atomice și cu hidro
gen ce se deschide în ziua de 6 august la 
Hiroșima. Mesajul a fost primit cu îndelungi 
aplauze de către asistență.

A rulat apoi filmul „Copiii din Hiroșima".
★

Adunări cetățenești consacrate Zilei mon
diale de luptă, pentru interzicerea armelor 
atomice au mai avut loc în Capitală la Par
cul Libertății, la Clubul sindicatului munci
torilor din construcții etc.

Numeroase asemenea adunări au avut loc 
și in țară.

(Agerpres)

Ca să nu se mai repete Hiroșima!
neva în istoricele zile ale lui iulie 1955. In 
toate părțile lumii oamenii consideră 
cele discutate 1* Geneva ca o făgă- 
duială că marile puteri vor face tot 
ce le stă în putință pentru a interzi
ce arma atomică, pentru a deschide porți 
largi folosirii energiei atomice în scopuri 
pașnice. Luni se va deschide la Gsneva, 
conferința internațională consacrată toc
mai acestei probleme. Și-au anunțat parti
ciparea la conferință 66 de țări printre care 
și țara noastră. Vin la Geneva savanți cu 
renume mondial, ingineri, medici, biologi, 
diplomați. Incepînduși discuțiile ei nu vor 
putea să nu se gîndească la Hiroșima. Ei 
nu vor putea în același timp să nu audă 
răsunîndu-le în urechi vocea conștiinței o- 
menești: o a două Hiroșimă — nu, niciodată! 
Savanții și experții ce se întîlnesc la Ge
neva nu au desigur posibilitatea să decre
teze interzicerea armei atomice. Dar lumea 
însetată de pace și avîntată de perspecti
vele mărețe ale erei atomice, așteaptă 
mult de ia conferință. Oamenii știu că în 
Uniunea Sovietică funcționează de peste un 
an o uzină electrică pe bază de energie a- 
tomică — ei ar vrea ca lumea să fie înțe
sată de asemenea uzine ; oamenii au auzit 
că se proiectează vapoare care vor putea 
să înconjoare lumea avind drept combusti
bil cîteva zeci de grame de uraniu — ei 
vor ca lucru! acesta să devină cît mai cu
rînd realitate; oamenii știu că energia a- 
tornică vindecă de pe acum boli consi
derate pînă azi incurabile, că ea a apropiat 
ceasul primului zbor interplanetar, că ea 
poate fertiliza pustiul și întoarce cursul flu
viilor. Un savant sovietic a arătat că nu
mai rezervele de uraniu cunoscute în pre
zent reprezintă o energie disponibilă de 
10.000 de ori mai mare decît rezervele de 
huilă și petrol ale lumii. Și cantitatea de 
uraniu care există în pămînt e încă departe 
de a fi cunoscută în întregime... In fața lu
mii se deschid perspective uriașe. Imblinzi- 
tă, energia atomică poate aduce fericirea 
oamenilor. Desigur cei interesați mai mult 
în fabricarea de bombe atomice decît în 
fabricarea de motoare nucleare nu lipsesc. 
Ei folosesc — și vor mai folosi încă — fo
tografiile și datele culese la Hiroșima, 
sperind să intimideze astfel lumea, să

Transferarea întreprinderilor 
Administrației bunurilor sovietice 

din Austria guvernului austriac
VIENA 5 (Agerpres). — Ziarele vieneze 

au publicat la 4 august următorul comuni
cat oficial:

„După consultările Care au avut loc între 
ministru de Finanțe Kamit-z și ministrul 
Transportului și întreprinderilor Naționali
zate Waldbrunner pe de o parte și Iu-șin, 
locțiitor al ministrului Comerțului Exterior 
al U.R.S.S., pe de altă parte, la 3 august s-a 
hotărît ca la 13 august a.c. să se predea re
prezentanților austriaci toate întreprinderile 
U.S.LA. (Direcția bunurilor sovietice din 
Austria), precum și toate întreprinderile 
petrolifere.

In această zi, administratorii de stat nu
miți de organele austriace vor recepționa în 
mod oficial întreprinderile sus amintite de 
la împuternicirii sovietici".—o—

Paul Robeson împiedicat 
și pe viitor de a părăsi S.U.4.

WASHINGTON 5 (Agerpres). - Departa
mentul de Stat al S.U.Â. a hotărît să refuze 
și de acum înainte acordarea unui pașaport 
cântărețului american cu renume mondial 
Paul Robeson, membru în Consiliul Mondial 
al Păcii.

Relatând știrea, agenția United Press 
subliniază că această hotărîre este în -con
tradicție cu o decizie recentă a Curții Supre
me a- S.U.A. prin care se prevede că „pașa
portul este un drept al cetățeanului ameri
can și nu un privilegiu care poate fi negat".

Agenția United Press amintește că pa-șai- 
portu! i-a fost retras iui Robeson în-că din 
anul 1950, sub pretextul că „plecarea lui în 
străinătate contravine intereselor națio
nale". —O—

întrevederile 
președintelui Sukarno 

cu președintele Prasad 
și premierul Nehru

CALCUTTA 5 (Agerpres). — Agenția As
sociated Press anunță că președintele Indo
neziei, Sukarno, care se întoarce dintr-un 
pelerinaj la Mecca a sosit la 4 august la 
Delhi. Pe aerodrom el a fost întimpinat de 
primul ministru al Indiei, Jawaharlal Nehru, 
ou care a conferit cîtva timp. Sukarno a 
declarat că a discutat cu premierul indian 
numeroase probleme ale Asiei.

★
DELHI 5 (Agerpres). — Agenția Reuter 

anunță că președintele Indoneziei, Sukarno, 
a părăsit capitala Indiei pe calea aerului, 
plecând la Djakarta'. Pa aerodromul din 
Delhi el a avut întrevederi cu -premierul 
Indiei, Nehru și cu președintele Republicii, 
Prasad.

Guvernul francez a acceptat invitata U.R.S.S. ca E. Faure și A. Pinay să viziteze Moscova
PARIS 5 (Agerpres). — După cum anunță 

France Presse, guvernul francez a acceotat 
invitația guvernului sovietic ca Edgar Fau
re, președintele Consiliului de Miniștri, și A. 
Pinay, ministrul Afacerilor Externe, să vizi-

Co

PARIS 5 (Agerpres). — Invitația adresată 
de guvernul sovietic primului ministru fran
cez, Faure, și ministrului Afacerilor Externe, 
Pinav, de a vizita Uniunea Sovietică, este 
comentată pe larg de toate ziarele pariziene. 
Majoritatea ziarelor subliniază că această 
invitație, care vine după anunțarea vizitei pe 
care o vor face în Marea. Britanie N. A. Bul. 
ganin și N. S. Hrușciov, reprezintă un nou 
indiciu al destinderii internaționale.

Ziarul „Le Monde" subliniază astfel că s-a 
produs o schimbare în bine -a climatului in
ternațional, care face ca, prin înmulțirea con
tactelor directe între conducătorii guvernelor 
diferitelor state, să se ajungă la o mai bună 
înțelegere reciprocă în folosul păcii interna
ționale. In ceea ce privește invitația adresată

Apropiata vizită în U.R.S.S. a unei delegații parlamentare franceze
PARIS 5 (Agerpres). — După cum rela

tează agenția France Presse, la 4 august a 
avut loc o ședință a Biroului Adunării Na
ționale în cadrul căreia a fost examinată 

întoarcă înapoi mințile oamenilor. Dar ceea 
ce a fost sădit și a prins în conștiința oa
menilor nu mai poate fi distrus. Tulpinele 
viguroase ale nădejdii au biruit de mult 
buruienile fricii. Oamenii au învățat să 
lupte și să învingă. Azi e de o mie de ori 
mai greu decît acum cîteva luni să con
vingi pe cineva că lupta e inutilă. Azi e 
de o mie de ori mai greu decît acum cîte
va săptămîni să convingi pe cineva că nu 
există căi pentru ca statele să se poată 
înțelege în privința interzicerii armelor ato

Uniunea Sovietică 
este țara in care toa
te cuceririle științei 
sint folosite în scopul 
transformării naturii 
și a îmbunătățirii 
vieții oamenilor mun
cii.

In clișeul alătu
rat se poate vedea 
tratamentul aplicat 
unei bolnave prin in
termediul unei insta
lații de raze gama.

---------- ’ re mardea AcmiWîiL ----------- -

Zarvă belicistă la Seni
Telegramele transmise în ultimele zile j 

de agențiile de presă arată că guver- I 
nul sud-coreean a fost cuprins din nou | 

de febra războinică. După cum a a- I 
nunțat agenția „France Presse”, guvernul j 
de la Seul a dat publicității o declarație în 
care cere trupelor părții coreeano-chineze să 
evacueze toate teritoriile situate la sud de 
paralela 38 și afirmă că își va restabili au
toritatea asupra acestor teritorii.

Intr-o știre a corespondentului din Seul 
al agenției „United Press”, transmisă la 3 
august, se arată că în aceeași zi a avut loc 
la Seul o consfătuire secretă la care au luat 
parte șeful grupului mixt al șefilor de stat 
major, șefii de stat major ai armatei, flo
tei militare maritime și a forțelor militaro- 
aeriene, ministrul ad-interim al afacerilor 
externe, ministrul adjunct al apărării, șeful 
serviciului de contraspionaj militar și alți 
funcționari lisînmaniști sus puși. După cum 
arată corespondentul, la consfătuire „s-au 
elaborat planuri în vederea cuceririi terito
riului situat la sud de paralela 38 care este 
ocupat de comuniști”.

Un purtător de cuvînt al guvernului sud- 
coreean, Karl Hon Hi, a declarat la 2 au
gust corespondentului agenției „United 
Press" că „republica Coreeană (Coreea de 
sud — N.A.) va folosi toate mijloacele, in
clusiv forța militară...” pentru a redobîndi 
acest teritoriu.

După cum se știe prea bine, lini* de de
marcație care separă Republica Populară 
Democrată Coreeană de Coreea de tpd a 
fost stabilită în urma încheierii acordului de 
armistițiu privitor la încetarea focului. Prin 
urmare, zarva belicistă a guvernului lisîn- 
manist urmărește torpilarea acordului de ar
mistițiu care a fost încheiat după îndelun
gate și anevoioase tratative.

Ce urmărește Li Sin Man prin provoca
rea pe care o pune la cale? Comentatorii 
ziarelor și agențiilor de presă din străină
tate semnalează că Li Sîn Man caută în 
primul rînd să abată atenția opiniei publice 
interne de la șubrezenia poziției lui și a 
guvernului lui. Ceea ce nu este efe mirare. 
Situația economică din țară devine tot mai 
precară. Ziarele din Seul relatau la începu
tul acestei luni că indicele prețurilor arti
colelor de primă necesitate a crescut aproape 
de trei ori in ultimii doi ani, adică de la 
semnarea armistițiului. In același timp s-a 
anunțat că deficitul bugetar pe anul finan

țeze Uniunea Sovietică. După ședința Consi
liului de Miniștri din 4 august, un purtător 
de cuvînt al guvernului francez a declarat 
că nu a fost încă stabilită data plecării la 
Moscova a președintelui Consiliului de Mi- i

mentariile presei franceze

miniștrilor francezi de -a vizita Uniunea So. 
vietică, ziarul o consideră ca un prim pas 
spre dezvoltarea relațiilor economice și cul
turale dintre cele două țări.

Ziarul „Combat" consideră invitația guver. 
nului sovietic un eveniment „important". In
vitația adresată miniștrilor francezi, scrie 
„Combat", arată că „Moscova intenționează 
să pună relațiile dintre națiuni pe o bază 
umană și concretă".

Ziarul „Les Echos", care este organul 
cercurilor financiare și economice franceze, 
subliniază de asemenea că invitația adre
sată miniștrilor francezi de a vizita Uniunea 
Sovietică arată că relațiile franco-sovietice 
sânt în momentul de față „mai cordiale" și 
„mai sincere".

problema apropiatei vizite în Uniunea So
vietică a unei delegații parlamentare fran
ceze. Biroul a hotărit ca cei 13 deputați care 
vor alcătui această delegație să fie numiți 

mice. Oamenii au luptat ani de-a rîndul 
pentru a obține atmosfera dătătoare de 
speranță a Genevei — ei au obținut și de 
astă dată o victorie. Zece ani după Hiroși
ma, asiaticii și europenii, americanii și a- 
fricanii, locuitorii marilor orașe și cei ai 
celor mai umile așezări omenești vor urmă
ri cu interes știrile de la conferința pentru 
problemele folosirii energiei atomice în 
scopuri pașnice. Unii susțin că numai răz
boiul împinge înainte tehnica, marile des
coperiri. Noi știm bine că aceasta nu e 

ciar 1955-1956 este prevăzut a s« ridic* 
pînă la 50 milioane dolari. De altfel, nu au 
trecut decît cîteva zile de cînd Bion Ion Te 
care a deținut funcția de prim ministru ți 
ministru al Afacerilor Externe al Coreei de 
sud și a fost unul dintre cei mai apropiați 
colaboratori ai lui Li Sîn Man, a demisionat 
din posturile pe care le deținea.

Pe de altă parte, agenția „Franca Presse" 
remarcă, într-o corespondență transmisă 
din Tokio, că atitudinea revanșardă a clicii 
militariste de la Seul sa intensificat „pe 
măsură ce conferințele de la Geneva destind 
atmosfera internațională, apropie Statale 
Unite de sovietici și d» comuniștii chinezi 
și risipesc visurile președintelui Li Sin Mai» 
și ale mareșalului Cian Kai-și de a recuceri 
prin forță teritoriile comuniste". Aceeași 
agenție mai găsea o explicație a recrudes
cenței spiritului revanșard al guvernanților 
sud-coreeni in încercarea acestora <fe * 
influența „negocierile economice care se 
desfășoară actualmente la Washington, pen
tru a obține sporidea ajutorului american*»

Acest amestec lisinmanist de cerșetorie ți 
amenințare ar putea fi numai ridicol; el 
este încă și primejdios, pentru că se mal 
bucură de sprijinul anumitor cercuri care nu 
văd cu ochi buni semnele tot mai pronun
țate ale destinderii internaționale.

Agitația lisînmaniștilor a creat din aceaM 
tă pricină o oarecare stare de neliniște î* 
unele cercuri oficiale occidentale. „In» 
tențiile guvernului sud-coreean — scria 
„France Presse” — de a relua, ta nevoie cu 
forța, teritoriile situate la sud de paralela 
38, teritorii care sînt ocupate de nord-ca» 
reeni în baza armistițiului, sint considerat* 
de cercurile oficiale americane din Tokie 
ca o nouă fanfaronadă, primejdioasă insă”. 
Intr-o declarație făcută în legătură cu ame» 
nințările lisînmaniștilor, secretarul de stat 
al S.U.A., John Foster Dulleș, a declarat în 
cadrul unei conferințe de presă că Statele 
Unite nu vor sprijini intențiile guvernului 
sud-coreean de a porni la război împotriva 
Coreei de nord.

Agitația războinică din Coreea de sud 
arată încă odată că popoarele trebuie să-șl 
ascută vigilența în fața uneltirilor la un 
nou război, necesitatea imperioasă a discu
tării problemelor litigioase privind Asia șl 
Extremul Orient.

EUGEN PHOEBUS

niștri, Edgar Faure, și ministrului Afacerilor 
Externe. Antoine Pinay.

El a lăsat însă să se înțeleagă că această 
călătorie poate avea loc în prima jumătate 
a lunii octombrie.

Ziarul „Liberation" relatează că in cercu
rile politice din apropierea primului ministru 
francez se recunoaște importanta deosebită a 
v;zitei în Uniunea Sovietică a primului mi
nistru Faure și a ministrului Afacerilor Ex
terne, Pinav. In cercurile din apropierea pri
mului ministru — scrie ziarul — se consi
deră că discuțiile care vor avea Ioc la Mos
cova cu prilejul vizitei miniștrilor francezi 
vor fi „foarte ■aprofundate".

Ziarul „L’Humanite" subliniind că invita
ția formulată de guvernul sovietic reprezintă 
un factcr pozitiv în actuala activitate diplo
matică îndreptată spre îmbunatățireâ relații
lor internaționale, ziarul scoale în evidență 
importanța pe care o prezintă pentru rela
țiile franco-sovietice vizita la Moscova a mi
niștrilor francezi.

de către grupurile parlamentare, și anume 
cîte un deputat din partea fiecărui grup par
lamentar; grupurile parlamentare ale comu- 
nfț ilor și socialiștilor vor numi cite doi 
deputați.

decît o minciună. Războiul nu ne-a adus de
cît distrugere și ruine. Anii de după 
război, au fost ani buni, rodnici, în care 
noi am împins totul înainte cu puteri în
zecite. Acum cîteva luni ziarele au anunțat 
o veste care ne-a umplut de mîndrie și de 
bucurie: Uniunea Sovietică acordă țării
noastre — ca și «Itor țări — ajutor pentru 
folosirea energiei atomice în scopuri pașni
ce. Savanții noștri au și început să folo
sească izotopij radioactivi aduși din Uniu
nea Spvietică,' în industrie, în medicină. 
Nu e departe i’.ua în care reactoar'e romî- 
nești vor produce energie atomică, minuna
ta energie dătătoare de viață...

Nu, nu războful împinge înainte știința, 
tehnica, ci pacea, atmosfera de înțelegere 
între popoare. Alături de savanții adunați 
la Geneva din alte zeci de țări, savant# 
din țara noastră vor dovedi aceasta. Dele
gații noștri vor prezenta la Geneva referate, 
vor participa la discuții. Va fi dovedită și 
cu acest prilej dorința noastră arzătoare de 
pace, de colaborare sinceră cu popoarele 
mari și mici. Noi știm : în zilele noastre 
războiul ar multiplica exemplul Hiroșimei; 
alături de sute de milioane de oameni, noi 
vrem multiplicarea exemplului Genevei. 
Știm că în lupta noastră avem prieteni 
mulți, nenumărați, care în ziua comemoră
rii victimelor de !a Hiroșima, în preziua 
deschiderii conferinței pentru folosirea e- 
nergiei atomice in scopuri pașnice, cer ca 
marile puteri deținătoare de arme atomice 
să se angajeze solemn a nu folosi nicio
dată aceste arme, să ia măsuri pentru în
cetarea fabricării de noi arme atomice, 
pentru distrugerea celor existente.

Consiliul Mondial al Păcii a chemat oa
menii din întreaga lume să facă din ziua 
de 6 august — ziua exploziei de la Hiro
șima — o zi de acțiuni de lupte pentru 
pace, pentru interzicerea arniei atomice. 
Sute de milioane de oameni sprijină aceas
tă inițiativă. Peste tot, în toate țările, în 
toate limbile, oamenii vor însoți cuvintele 
„bomba atomică” ,,Hiroșima" cu NU —- 
cuvintele „înțelegere", „pace” cu DA. iar 
în lume nu există putere mai mare decit 
voința unită a sutelor de milioane de oa- 

"ni.
R. ȚIULESCU
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Cea de a treia sesiune a Sovietului Suprem al U.R.S.S.
MOSCQVA 5 (Agetțpres). — TAȘS trans

mite : Cea de a treia sesiune a Sovietului 
Suprem aj U.R.S.S. și-a continuat lucrările 
în dimineața zilei de 5 august. La ora 10 
s-a deschis ședința comună a Sovietului 
Uniunii și Sovietului Naționalităților. Șe
dința a fost prezidată de V. T. Lațis, pre
ședintele Sovietului Naționalităților.

Pe ordinea de zi a ședinței figurau dis
cuții la raportul președintelui Consiliului de 
Miniștri al U.R.S.S., N. A. Bulganin, cu 
privire la rezultatele conferinței de la Ge
nieva a șefilor guvernelor celor patru pu
teri.

Primul a luat cuvîntul deputatul A. M. 
Puzanov (R.S.F.S.R).

Relevînd că la conferință a triumfat spi
ritul co-iaborării și Înțelegerii reciproce în
tre participanți. A. M. Puzanov a salutat 
declarația președintelui S.U.A., D. Eisen
hower, -care a spus că poporul american ar 
vrea să fie prieten al poporului sovietic.

Noi, a spus vorbitorul, sîntem pentru le
gături sincere și trainice cu poporul ame
rican, ca și cu toate celelalte popoare, pen
tru dezvoltarea legăturilor comerciale și 
culturale cu toate țările.

O. J. Ivațcenko (R.S.S. Ucraineană) a 
dpciaraț că. poporul ucrainean aprobă cu 
un Sentiment de profundă recunoștință po
litica de pace a guvernului sovietic.

Deputatul V. P. Mjavanadze (R.S.S. 
Gruzină) a subliniat în cuvîntarea sa că 
în ultima vreme guvernul sovietic a în
treprins o serie de noi acțiuni de o foarte 
mare însemnătate pentru slăbirea încordării 
internaționale și pentru întărirea păcii. Un 
factor important în viața internațională, a 
spus el, este îmbunătățirea relațiilor dintre 
Uniunea Sovietică și Republica Poipu'arâ 
Federativă Iugoslavia. Salutînd delegația 
parlamentară iugoslavă care participă la 
sesiune. M. P. Mjavanadze i-a invitat pe 
deputății Scupșcinei Federative Populare să 
viziteze Gruzia.

In humele poporului uzbek, deputatul
S. R. Rașidov a aprobat cu căldură rezul
tatele conferinței de la Geneva a șefi'or
guvernelor celor patru puteri.

In continuare au luat cuvîntul deputății
N. E. Avhimovici R.S.S. Bielorusă N. N. 
Țițin (R.S.F.S.R.) K. M. Ozolin R.S.S. Letonă, 
Z. A. Lebedeva (R.S.F.S.R.), S. M. Anușo- 
ni;i (R.S.S. Armeană), E. A. Furțeva (ora
șul Moscova) și Ilya Ehrenburg.

Vorbind despre rezultatele conferinței de 
Ia Geneva, a declarat Ehrenburg, nu putem 
uita acțiunile întreprinse de guvernul so
vietic, care a manifestat o dragoste de 
pace de care este capabil numai un popor

Puternicul ecou al raportului prezentat de N. A. Bulganin 
la sesiunea Sovietului Suprem al U. R. S. S.

ANGLIA

LONDRA 5 (Agerpres). — Raportul lui 
N. A. Bulganin la sesiunea Sovietului Su
prem al U.R.S.S. se află în centrul atenției 
tuturor ziarelor de dimineață care publică 
pe prima pagină sub titluri mari expunerea 
amănunțită a raportului. Ziarul „paily 
Mail" își intitulează articolul : „Pace 1 Bul
ganin este salutat. Membrii parlamentului 
rus aprobă prin aplauze declarația. — „Vom 
vizita Anglia, vizitele reciproce ale nave
lor militare".

„Times", „News Chronicle" și „Daily 
Telegraph and Morning Post" și-au consa
crat articolele de fond raportului lui N. A. 
Bulganin. Aceste ziare subliniază că N. A. 
Bulganin a acordat o deosebită atenție 
problemei securității europene și subliniază 
că declarația cu privire la apropiata sa vi
zită îmoreună cu N. S. Hrusciov în An
glia a fost primită cu căldură de deputați.

In articolul de fond „Times" scrie: „La 
prima vedere se pare că ideile mareșalului 
Bulganin și ale lui Eden în legătură cu 
pactul securității europene se apropie tot 
mai mult". Apoi, după ce expune în linii 
esențiale planul englez și cel sovietic cu 
privire la asigurarea securității în Europa 
propusă la conferința de la Geneva, ziarul 
ajunge la concluzia : „Se poate spera cu 
încredere că conferința din octombrie a mi
niștrilor Afacerilor Externe se va încheia cu 
un acord. Compromisul este realmente po
sibil. Toți trebuie să spere să contribuie în 
acest sens. Un pact ar constitui o temelie 
pentru o stabilitate și încredere mai mare 
în Eurapa".

FRANȚA
PARIS 5 (Agerpres). — Ziarele pariziene 

acordă o mare atenție celei de a 3-a sesiuni 
a Sovietului Suprem al U.R.S.S. al celei de 
a 4-a legislaturi. Ziarele „Combat", „Franc 
Tireur", „L’Aurore" și „Parisien Libere" pu
blică la loc de frunte expuneri amănunțite 
ale raportului lui N. A. Bulganin.

Schimb de note între guvernul sovietic 
și guvernul Republicii Federale Germane

MOSCOVA 5 (Agerpres). — TASS trans
mite schimbul de note între Guvernul So
vietic și Guvernul Republicii Federale Ger
mane :

După cum s-a mai anunțat, la 7 iunie am
basada U.R.S.S. în Franța a remis ambasa
dei Republicii Federale Germane (Germania 
occidentală) nota adresată de guvernul so
vietic guvernului Republicii Federale Ger
mane în problema stabilirii de relații diplo
matice și comerciale, precum și culturale di
recte între cele două țări.

Nota guvernului sovietic cuprindea de ase
menea o invitație adresată cancelarului Re
publicii Federale Germane, dl. K. Adenauer 
și altor personalități împuternicite de guver
nul Republicii Federale Germane de a vizita 
Moscova pentru a discuta problema stabili
rii de relații diplomatice și comerciale între 
Uniunea Sovietică și Republica Federală 
Germană.

La 30 iunie 1955, ambasada Republicii Fe
derale Germane la Paris a remis ambasadei 
U.R.S.S. următoarea notă de răspuns:

Nota guvernului 
Republicii Federale Germane
„Guvernul Republicii Federale Germane are 

onoarea de a aduce la cunoștința guvernului 
Uniunii, Republicilor Sovietice Socialiste, ca 
răspuns la nota sa din 7 iunie 1955 urmă
toarele :

Guvernul Republicii Federale Germane este 
de acord cu propunerea guvernului Uniunii 
Republicilor Sovietice Socialiste de a discuta 
problema stabilirii de relații diplomatice, 
comerciale și culturale între cele două țări și 
de a studia problemele legate de aceasta. 

puternic, încrezător Jn forțele sale. Condu
cătorii statului sovietic au depus mari e- 
forturi pentru cauza păcii și pentru acest 
lucru le sînt recunoscători toți cetățenii so
vietici, toți oamenii cinstiți, oriunde ar trăi 
ei și oricare ar fi concepțiile lor.

★
MOSCOVA 5 (Agerpres). — TASS trans

mite: Ședința din seara zilei de 5 august 
a celei de a 3-a sesiuni a Sovietului Suprem 
al U.R.S.S., s-a desfășurat sub președinția 
lui A. P. Volkov, președintele Sovietului 
Uniunii.

Au continuat discuțiile pe marginea ra
portului președintelui Consiliului de Miniș
tri al U.R.S.S. N. A. Bulganin, cu privire 
la rezultatele conferinței de la Geneva a 
șefilor guvernelor celor patru puteri.

Primii au luat cuvîntul deputății I. I. Ciur- 
binov în numele oamenilor muncii din Ural, 
F. S, Gheneralov (R.S.F.S.R.), I. G. Kebin 
(R.S.S Estonă).

S-a dat apoi cuvîntul lui M. A. Suslov, 
președintele comisiei pentru Afaceri Externe 
a Sovietului Uniunii.

In numele comisiilor de Afaceri Externe 
a Sovietului Uniunii și a Sovietului Națio
nalităților ale Sovietului Suprem. M. A. 
Suslov a prezentat spre examinare sesiunii 
un proiect de hotărîre pe marginea rapor
tului lui N. A. Bulganin, proiect care aprobă 
îniru totul activitatea delegației guverna
mentale a U.R.S.S. la conferința de la Ge
neva. In proiect Se arată că conferința de 
la Geneva marchează începutul unei noi 
etape în îmbunătățirea relații.or dintre state, 
indiferent de orînduirea politică și socială 
și se subliniază că trăsătura principală a 
conferinței a fost spiritul de colaborare și 
înțelegere reciprocă necesar pentru stabili
rea încrederii între state. In proiect este ex
primată convingerea că conferința de la Ge
neva și directivele șefilor guvernelor celor 
patru puteri către miniștrii Afacerilor Ex
terne vor constitui un nou stimulent pentru 
intensificarea continuă a luptei popoarelor, 
pentru consolidarea păcii în întreaga lume.

Participanții la sesiune au primit cu vii 
aplauze proiectul de hotărîre prezentat de 
deputatul M. A. Suslov

Președintele sesiunii a comunicat că a 
primit propunerea de a închide dezbaterile. 
Deputății au adoptat această propunere.

Intîmpinaț cu căldură de deputați și in
vitați, N. A. 'Bulganin, președintele Consi
liului de Miniștri al U.R.S.S,, a rostit cu
vîntarea de închidere.

N. A. Bulganin a exprimat profunda sa
tisfacție în legătură cu faptul că Sovietul

Aproape toate ziarele de dreapta au publi
cat de asemenea știri despre conferința de 
presă a președintelui S.U.A., Eisenhower, 
care a declarat că în raportul său șeful gu
vernului sovietic „nu a închis ușa pentru 
un acord ruso-american cu privire la dezar
mare".

Ziarul „L’Aurore" comentează acea parie 
din raportul lui N. A. Bulganin în care se 
arată că propunerea președintelui S.U.A. cu 
privire la luarea de fotografii din avion nu 
poate avea un efect real. Din aceasta zia
rul trage în mod neașteptat concluzia că 
U.R.S.S. ar refuza, chipurile „controlul a- 
supra armamentului său, asupra obiectivelor 
sale și asupra efectivului forțelor sale ar
mate...".

Ziarul „Le Figaro" a publicat fără comen
tarii știrea despre sesiunea Sovietului Su
prem al U.R.S.S. sub titlul „Bulganin decla
ră în Sovietul Suprem: Conferința marilor 
puteri a fost un punct de cotitură în relațiile 
dintre Est și Vest". Eisenhower declara la 
conferința de presă : „Statele Unite sînt 
gata ca și pînă acum să examineze orice 
propunere rezonabilă în domeniul dezarmă
rii1'.

Ziarul „Echo", subliniază „tonul moderat 
al cuvîntăYii în care șeful guvernului sovie
tic a condamnat războiul rece și politica 
blocurilor".

Ziarul „Le Monde" care apare după amia
ză ține să sublinieze într-un editorial intitu
lat : „Destinderea continuă" „spiritul ae 
conciliere" care a apărut în discursul lui 
N. A. Bulganin. In această ordine de idei, 
ziarul arată că „după raportul lui Bulganin 
— ultimul din cei patru șefi de guvern care 
și-au expus concluziile cu privire la rezul
tatele conferinței de la Geneva — se poate 
spune că climatul de destindere se menține 
ca o realitate".

IUGOSLAVIA
BELGRAD 5 (Agerpres). — Ziarul „Poli- 

tika" publică pe prima pagină, în locul ar’ 
Meniului de fond expunerea transmisă de 
agenția Taniug, a raportului prezentat de N. 
A. Bulganin la sesiunea Sovietului Suprem

In împrejurările actuale, guvernul Repu
blicii Federale consideră indicat să preci
zeze în primul rînd problemele care trebuie 
să constituie obiectul unei asemenea discu
ții și examinări și să clarifice ordinea exa
minării lor. De aceea el propune ca între 
ambasadele de la Paris ale Republicii Fe
derale Germane și Uniunii Republicilor 
Sovietice Socialiste să aibă loc tratative 
neoficiale, care să servească la clarificarea 
acestor probleme.

30 iunie 1955".

La 3 august, ambasada U.R.S.S. în Franța 
a remis prin intermediul ambasadei Repu
blicii Federale Germane la Paris următoa
rea notă a guvernului sovietic:

Nota guvernului sovietic
Guvernul Uniunii Republicilor Sovietice 

Socialiste confirmă primirea notei din 30 
iunie 1955 a guvernului Republicii Federale 
Germane. Guvernul sovietic ia act cu sa
tisfacție de asentimentul guvernului R.F.G., 
exprimat în această notă, de a discuta pro
blema stabilirii de relații diplomatice, co
merciale și culturale între Uniunea Sovie
tică și Republica Federala Germană, pre
cum și de a examina problemele legate de 
aceasta.

Intrucît există, așa-dar, asentimentul am
belor părți pentru ducerea de tratative în 
problemele sus-menționate, asemenea trata
tive între delegațiile guvernamentale ale 
U.R.S.S. și R.F.G. ar putea avea loc. după 
părerea guvernului sovietic, la Moscova, la 
sfîrșitul lunii august — începutul lunii sep

Suprem, după cum au arătat dezbaterile, 
aprobă întru totul poziția și activitatea de
legației guvernamentale a Uniunii Sovietice 
la conferința de la Geneva.

La succesul conferinței de la Geneva, a 
spus N. A. Bulganin, a contribuit în mare 
măsură atitudinea concretă și realistă a de
legației guvernamentale sovietice față de e- 
xaminarea problemelor internaționale și nă
zuința manifestată de ea de a obține rezol
varea acestor probleme pe calea tratativelor. 
N. A. Bulganin a spus că nu se poate să nu 
se recunoască și meritele celorlalți partici
pant la conferința de la Geneva și, in spe
cial ale șeiilor delegațiilor guvernamentale 
ale S.U.A., Angliei și Franței — președin
tele Statelor Unite ale Americii dl. Eisenho
wer, primul ministru al Angliei dl. Eden și 
primul ministru al Franței dl. Faure. Re
zultatele pozitive ale conferinței de la Ge
neva, a declarat N. A. Bulganin, sînt rodul 
eforturilor comune ale tuturor participanți- 
lor la con’erință îndreptate spre realizarea 
unor înțelegeri și găsirea de soluții reciproc 
acceptabile care să țină seama de interesele 
tuturor țărilor. r

Exprimînd in numele guvernului sovietic 
marea satisfacție in legătură cu faptul că 
în declarațiile făcute după Încheierea confe
rinței de la Geneva, Eisenhower, Eden și 
Faure și-au exprimat dorin,a de a menține 
în cadrul viitoarelor tratative spiritul de 
colaborare și înțelegere reciprocă care a ca
racterizat atmosfera conferinței de la Ge
neva, N. A. Bulganin a declarat că, această 
dorință corespunde pe deplin năzuințelor 
guvernului sovietic. Vorbitorul a sublimat 
că guvernul sovietic acordă o foarte mare 
însemnătate viitoarei conferințe a miniștii- 
lor Afacerilor Externe care trebuie să conti
nue examinarea și să propună măsuri 
eficace pentru rezolvarea problemelor discu
tate la Geneva de șefii guvernelor.

In încheiere, N. A. Bulganin și-a exprimat 
convingerea că și în viitor, in lupta pentru 
pacea popoarelor, participanții la conferința 
de la Geneva vor merge împreună și trebu
rile vor merge mai bine, se vor termina cu 
bine. . După cuvîntarea de închidere a lui 
N. A. Bulganin, președintele sesiunii a pus 
la vot proiectul de hotărîre prezentat în nu
mele comisiilor de afaceri externe a celor 
două Camere de deputatul M. A. Suslov.

Sovietul Suprem al U.R.S.S. a adoptat 
in unanimitate această hotărîre.

Președintele A. P. Volkov a anunțat că 
ordinea de zi a sesiunii a fost epuizată și 
a. declarat închisă cea de a treia sesiune a 
Sovietului Suprem al U.R.S.S.

al U.R.S.S. cu privire la rezultatele confe
rinței de la Geneva a șefilor guvernelor ce
lor patru puteri.' La început ziarul citează 
pasajul din raport în care N. A. Bulganin 
a vorbit despre rezultatele vizitei delegației 
guvernamentale sovietice la Belgrad.

Bulganin a declarat — scrie ziarul — că 
tratativele care au avut loc la Belgrad au 
pus capăt situației anormale și inadmisibile 
care s-a creat după anul 1948 cînd relațiile 
de prietenie și colaborare dintre ceie două 
țări au fost tulburate în mod artificial. O 
asemenea situație — a declarat el — nu 
convenea decît dușmanilor păcii. Ea dăuna 
serios intereselor celor două țări. Cele două 
guverne au ajuns la concluzia că este nece
sară o îmbunătățire radicală în relațiile so- 
vieto-iugoslave.

In încheiere ziarul „Politika" arată că 
Bulganin a consacrat o mare parte a rapor
tului său analizei situației care s-a creat 
după conferința de la Geneva și că a su
bliniat că prin eforturi comune se pot ob
ține noi rezultate.

INDIA
DELHI 5 (Agerpres). — TASS transmite. 

Toate ziarele informează despre raportul 
președintelui Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S. N. A. Bulganin „Rezultatele con
ferinței de la Geneva ale șefilor guvernelor 
celor patru puteri" prezentat la sesiunea So
vietului Suprem al U.R.S.S.

Ziarul „Hindustan Times" publică știrea 
nrivitoare la raportul lui N. A. Bulganin sub 
titlul „începutul sfîrșitului războiului rece". 
„Raportul lui Bulganin cu privire la corife- 
r nța la un nivel înalt". Ziarul „Statesman ' 
își intitulează informațiile ,0 noua eră în 
relațiile dintre cei patru mari".

Ziarele „Indian Express" și „Hindustan 
Standard" publică în știri separate acea 
parte a raportului lui N. A. Bulganin in care 
se vorbește despre relațiile sovieto-indîene 
intitulîndu-!e : „întărirea relațiilor cu India" 
(Indian Express), „Colaborarea indiaino-so- 
vietică. Însemnătatea vizitei lui Nehru" 
(Hindustan Standard).

tembrie a.c.. dacă acest termen este accepta
bil pentru guvernul Republicii Federale Ger
mane.

După părerea guvernului sovietic, în 
cursul tratativelor dintre guvernul sovietic 
și delegația Republicii Federale Germane, 
în frunte cu cancelarul Adenauer, a: putea 
fi examinate următoarele probleme:

Stabilirea de relații diplomatice între 
Uniunea Sovietică și Republica Federală 
Germană și schimbul documentelor cores
punzătoare ;

Stabilirea de relații comerciale între 
U.R.S.S. și R.F. Germană și încheierea u- 
nui tratat comercial;

Stabilirea șl dezvoltarea legăturilor cul
turale între U.R.S.S. și R. F. Germană și 
încheierea în acest scop a unei convenții 
corespunzătoare.

Guvernul sovietic pornește de la faptul 
că stabilirea relațiilor diplomatice, comer
ciale și culturale între cele două țări nu va 
fi legată, firește, nici de o parte nici de cea
laltă de nici un fel de condiții preiiminare.

In ceea ce privește dorința guvernului 
R.F.G. de a organiza tratative preliminare 
neoficiale între ambasadele U.R.S.S. și 
R.F.G. la Paris, în scopul precizării protle- 
meior care urmează să formeze obiectul 
discuțiilor și studierii în cadrul tratativelor 
de la Moscova, guvernul sovietic nu a:e 
obiecțiuni împotriva unui asemenea senimb 
preliminar de păreri. Din partea sovietică, 
la acest schimb de păreri va participa ;.m- 
basadorul U.R.S.S. în Franța, S. A. Vino
gradov.

3 august 1955

Conferința internațională de la Genevei 
pentru folosirea energiei atomice, 

în scopuri pașnice

Componența delegațiilor U.R.S.S.*;
R. S. S. Ucrainene și R. S. S. Bieloruj^

MOSCOVA 5 (Agerpres). — T^SS» 
transmite : Intre 8 și 20 august a.c. va aveați 
loc la Geneva conferința internațională pen-& 
tru folosirea energiei atomice în scopuri» 
pașnice.

La lucrările acestei conferințe vor parti-4J 
cipa delegațiile U.R.S.S., R.S.S. Ucrainene și$ 
R.S.S. Bieloruse.

Delegația U.R.S.S. va fi condusă de acad.j 
D. I. SKobelțîn ; deiegajia R.S.S. Ucrainene j 
— de acad. A. V. Palladin, președintele A-f? 
cademiei de Științe a R.S.S Ucrainene; c!e-*| 
legația R.S.S. Bieloruse — de V. F. Kupre-0 
viei, președintele Academiei de Știin.e afl 
R.S.S. Bieloruse, membru activ al Acade-Ș 
miei de Științe a R.S.S. Bieloruse.

Au fost numiți consilieri ai delegațiilor!! 
acad. V. 1. Topciev, V, S. Emilianov, mem-‘j 
bru corespondent al Academiei de Științe a^> 
U.R.S.S., S. K. Țarapkm, membru în cole-S 
giul Ministerului Afacerilor Externe all? 
U.R.S.S., șeful secției pentru organizațiile^! 
internaționale, A. R. Soldatov, șeful depar-ii 
tamentului pentru țările Americii din Mi-l 
misterul Afacerilor Externe al U.R.S.S., iar» 
prof. 1. I. Novikov, ca secre.ar științific alțj 
delegației.

Din delegație fac parte oameni de științătj 
de seamă din Uniunea Sovietică — D. L? 
Blohincev, V. I. Veksler, A. P. Vinogradov,;, 
F. O. Krotkov, V. I. Kurdiumov, V. N. Ken-1) 
dratiev și alții. In total vor pleca la con le-’ 
rință 79 de specialiști sovietici.

Declarația vicecancelarului* 
vest-german Bluecher

BERLIN 5 (Agerpres). — Agenția Fran-| 
ce Presse anunță că In cadrul unei confe 5 
rințe de presă care a avut loc Ia castelul^ 
„Bellevue" din Berlinul occidental, vicecan-* 
celarul Franz Bluecher a declarat că guver-^ 
nul vest-german este decis să facă totul pen-? 
tru înfăptuirea directivelor șefilor guverne-^ 
lor celor patru puteri către miniștrii Afaceri-4 
rilor Externe. k

Bluecher a subliniat că guvernul federalg 
este dispus să ia toate măsurile care se| 
impun pentru a înlesni schimburile culturale^ 
și economice între cele două părți ale Ger-£ 
maniei. i.

Vicecancelarul a ținut să sublinieze că® 
Republica Federală va respecta obligațiile# 
decurjțnd din calitatea sa de membru' alfa •••■ .................... ■ îdecurtn
N.A.TX). și al Uniunii Europei Occidentale.?

—O— I
Grevă la Hollywood

NEW YORK 5 (Agerpres). — In ziua dej 
4 august a început lai Hollywood o grevă aj 
artiștilor din studiourile producătoare de'f 
filme televizate. Greva a'ectează aproxima-l 
tiv 2.000 de actori, cîntăreți și crainici și' 
a fost declarată în semn de protest împo-Ș 
triva condițiilor nesatisfăcătoare de sailari-î 
zare propuse de producătorii de filme tnȘ 
cadrul negocierilor cu privire la încheierea', 
noului contract colectiv. (Agerpres).noului contract colectiv. (Agerpres).

—o—
In cîteva rînduri

• La 4 august cu sosit la Moscova Frank 
Monsell, prii,, arul orașului Wolverhampton 
(Anglia) și John Baird, membru al parla
mentului englez. F. Monsell și f. Baird au 
fost invitafi de Comitetul pentru .cultură fi
zică și sport de pe lingă Consiliul de Mi
niștri al U.R.S.S. în legătură cu întîlnirile 
internaționale prietenești de fotbal care vor 
avea loc la Moscova la 7 și 12 august între 
echipa engleză Wolverhampton Wanderers și 
echipele Spartak și Dinamo din Moscova. 
(TASS).

o Conducerea Partidului socialist • italian 
a numit pe Sandro Pertini, secretar general 
adjunct al partidului in locul lui Rodolfo 
Morandi care a decedat. Pertini a stat multi 
ani in închisoare și a fost deportat pentru 
activitatea sa antifascistă. Din anul 1943 
pînă in 1945 el a participat activ la mișca
rea de rezistentă împotriva ocupantilor hitle- 
riști. (TASS).

• Cei 11 aviatori americani puși in liber
tate de către autoritățile R. P. Chineze după 
ce au îndeplinit formalitățile de rigoare, au 
plecat la Hongkong. (China Nouă).

9 Congresul international al astronauți- 
lor își continuă lucrările. In ședința din 4 
august a continuat discutarea problemelor 
legate de crearea unui satelit artificial al 
pămintului. (TASS).

9 La 3 august, la intrarea in portul chi
nez Fucijou cargobotul englez „Indwells" a 
fost bombardat și mitraliat de un grup de 
avioane. Doi membri ai echipajului au fost 
rănifi. După cum a declarat reprezentantul 
societății căreia ii aparține „Indwells'', a- 
tacul a fost săvirșit probabil de avioane 
ciankaișiste. (Reuter).

9 Două persoane dintr-un grup de 28 de 
voluntari neinarmați care au sosit in Gca 
pentru a participa la lupta de eliberare a 
acestei posesiuni de sub ocupația portugheză 
au fost impușcați mortal de către poliția 
portugheză. Alți doi voluntari, printre ca-e 
conducătorul grupului, au fost grav răniți. 
(Serviciul indian de informații).

9 După cum anunță presa, o comisie 
mixtă compusă din reprezentanți ai puteri
lor .occidentale și Republicii Federale Ger
mane va începe in curînd revizuirea sentin
țelor de condamnare în procesul ultimu'ui 
grup de criminali de război care se mai 
află deținuți în Germania occidentală. (A- 
gerpres).

9 Potrivit datelor Biroului de statistică 
canadian, la 1 iulie 1955 numărul populației 
din Canada era de 15.601.000 de locuitori. 
(United Press).

—o—
Succese ale sportivilor romîni 

la Festival
VARȘOVIA 5 (prin telefon de la trimisul 

special al Agenției „Agerpres). —
Cea de a cincia zi a Intîlnirilor sportive 

internaționale prietenești din cadrul Festiva
lului a fost o zi de strălucite victorii pen
tru delegația sportivilor R. P. Romîne. Ilie 
Savel și lolanda Balaș la atletism și Ale
xandru Popescu la înot au adus trei medalii 
de aur culorilor sportive le țării noastre.

ATLETISM : Ilie Savel a făcut o cursă 
extraordinară cîștigînd proba de 100 m 
garduri cu timpul de 52”l/T0.

Confirmînd forma bună arătată în ulti
mele concursuri internaționale, [olanda Ba- I 
laș a cîștigat proba de sărituri în înălți
me cu performanța de 1,66 m.

ÎNOT : Tînărul întotător romîn Alexandru 
Popescu a produs o mare surpriză in finala 
probei de 200 m. fluture pe care a cîștipat-o 
după o luptă spectaculoasă alături de sovie
ticul Strujanov și maghiarul Feher, cu 
timpul de 2'36’T/10.

i PRIETENI
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Prin telefon de la trimisul nostru.
Am vizitat deunăzi însoțit de patru ita

lieni expoziția de artă populară lOmi- 
nească. Erau patru tineri din patru părți 
ale Italiei: un milanez, un napolitan, un 
Venetian și un bolognez; fiecare avea 
altă meserie: unul era zidar, altul lucră
tor la o fabrică de mașini de scris, al 
treilea muncitor agricol, iar ultimul — 
care purta binecunoscutul coif impodob.t 
cu insigne, — student la universitatea 
din Bolognia. Vreme îndelungată au stă
ruit toți patru dinaintea costumelor popu
lare, a lucrăturilor din piele, a cioplitu
rilor din lemn. Frumoasele straie gorjene 
din aba albă cu tighel și ceapraze negie, 
fotele înflorate din țara Oașului, iile 
din partea Moldovei, gingașe prin potri
virea culorilor și prin țesătură, au fost 
îndelung cercetate. N-au scăpat atenției 
celor patru tineri nici stilpii de cerdac 
crustați cu meșteșug, din lemn tare, nici 
scafele din tihă cu toarte ca florile, nici 
fluierele, nici buciumele, nici priveliștile 
minunate ale țării noastre înfățișate în 
imense fotografii.

Sfîrșitul vizitei a fost tnceputul unei 
lungi discuții.

— Prietenul meu Gilt Carlo Corona 
— îmi spune studentul bolognez — mi-a 
vorbit mult despre arta populară romi- 
nească. Eram îndrăgostit de dansul și 
muzica voastră, de frumusețea cusături
lor, de originalitatea arhitecturii romi- 
nești.

— Ei, acuma simt că ne îndrăgostim 
și noi — intervine altul.

— Nu e de mirare — continuă napo
litana!. Am ascultat lntr-o seară muzică 
romînească și am privit dansurile. Ce 
să-ți spun ? Minune I Lumea toată care 
era adunată înaintea scenei aplauda 
să-și rupă mîinile... .

Ascult cu mîndrie aprecierile tinerilor: 
sînt sincere, entuziaste, fără nici un fel 
de rezervă. Ne despărțim tirztu cu înde
lungi strlngeri de mină după ce făgă
duim de amîndouă părțile să ne întllnim 
seara, cînd in toată Varșovia urma să 
aibă loc spectacole cu prilejul celei de a 
10-a aniversări a FM.T.D.

Un iubitor al artei noastre 
populare

Am venit la întllnire tn piața din 
Staroe Miasto cu cîteva minute mai ae- 
vreme; acolo am fost înirebăt de un tî- 
năr care ca și mine aștepta pe cineva, 
de unde sînt. Este înalt, blond, pieptă
nat îngrijit, cu cărare la o parte, cwațel 
și proaspăt ca o fată mare. Mi-a părut 
la prima vedere englez sau german. Nu 
mă înșelasem. S-a recomandat Victor 
Poole, student la electrotehnică la Uni
versitatea din Manchester. Spre surprtn- 
derea mea a început să-mi vorbească 
romînește — lntr-o romînească rostită cu 
puternic accent străin.

— Eu ști romînește. Eu fost Bucarest, 
Festival. Eu are prieteni romîni. Cu în
cetul mi-a spus totul: de doi ani de Cînd 
a plecat de la noi din țară după termi
narea Festivalului învață singur rom.- 
nește. In afara dragostei pentru Rominia 
are și un alt temei. Prietenei lui din O- 
rașul Stalin — al cărei nume, politicos, 
nu mi l-a spus — ii scrie cel puțin odată 
pe lună in limba ei; visul lui mare e 
să mai vie in Rominia, la prietenii ro- 
mini.

In cantonamentul tinerilor englezi este 
cel mai frecvent propagandist al artei 
romînești. Cea enai bună dovadă: chiar 
atunci aștepta doi prieteni, să-i ducă la 
un spectacol romînesa.

— Eu niciodată uit Bucarest, lac fi 
parc Stalin. Minunat! Eu nu uită prie
tenii romîni...

„Varșava ridet, Varșava docet"
Gălăgioși, pe ulița îngustă a vechiului 

oraș, veneau cei patru italieni. M-am 
despărțit de prietenul Pool; împreună cu 
noii însoțitori, mi-am făcut loc în mul
țime. Pe scenă un ansamblu olandez cCn-

Rezultatele concursului internațional de literatură
VARȘOVIA — Trimisul special Agerpres 

transmite: Rezultatele concursului interna
țional de literatură.

Juriul concursului internațional de litera
tură organizat cu prilejul celui de al V-lea 
Festival al Tineretului și Studenților de la 
Varșovia, după ce a examinat 377 poezii, 
lucrări în proză, lucrări dramatice și scenarii 
de filme, montaje radiofonice și articole pre
zentate de către 41 de țări, a decernat diplo
me și titluri de laureați ai concursului inter
național de literatură, precum și medalii de 
aur. următorilor: Francois Kerel — Fran
ța — autorul lucrării „In curînd copilul meu" 
și lui Franz Fuhmann din R.D. Germană, 
pentru lucrarea sa „Călătorie la Stalingrad".

Juriul concursului a decernat premiul 1 și 
medalia de aur pentru poezie, următorilor 
scriitori: Tassos Livadites (Grecia) pentru 
„Vîntul suflă cu putere la răscrucea drumu
rilor lumii"; Tadeusz Rosewicz (Polonia) — 
„Cîmpia"; Robert Niemiroff (State’e Uni
te) — „Cîntec de primăvară pe o stradă din 
„Harlem"; Maria Banuș (Romînia) — „Ție-ți 
vorbesc America"; Luigi Pradella (Ita
lia) — „General Atropo"; Joseph Kainar 
(Cehoslovacia) — „Un vis ceh", Milan Kun- 
dera (Cehoslovacia)—„Ultimul mai"; Alexis 
Parnis (Grecia)—„Cîntecul lui Beloiannis" ; 
Federico Alvarez Arrequi (Mexic) — „Es- 
chucha"; Thuc Ha (Vietnam) — „Așteap- 
tă-mă".

Pentru proză: Alexander Scibor-Ryls- 
ki (Polonia) — „Ivan"; Karl Veken (R. D 
Germană) — „Cheia pivniței"; Slav Kara- 
slavov (Bulgaria) — „Șase contra unu"; 
Vladimir Minak (Cehoslovacia).

Premiul 1 pentru texte de cîntece a fost dc-

S P E C T
TEATRE: Teatrul Muncitoresc C.F.R. (Gin- 

Iești) 20.15: Slugă ia doi stăpîni; Tinerelu
lui grădini, de vară „Fllimon Sîrbu" 19,00: 
David Copperfield; Teatrul de vară .,23 Au
gust" 20: Concert de vară; Teatrul Evreesc 
de Stat grădina de vară. str. Mircea Vodă 
nr. 5 — 20,15 : S*e'.e rătăcitoare; Ansamblul 
de Estradă al R.P.R. grădina Boema, str. 
C. A. Roseti nr. 6—20: Concertul ..Călătorie 
pe note"; Teatrul de varietăți grădina de 
vară 20,30: Ochelari! mlnaotiloși.

CINEMATOGRAFE: Patria, București, In 
Lățirea între popoare. Tineretului. Libertății, 
Grădina Progresul: Salariul groazei: Maglieru. 
Rahova: Mînăstlrea din Partna: Filimon Sirbu: 
Dama cu camelii; /. C. Frimu. Gh. Doja. 
Muncă: Dragoste de vară: Maxim Gorki: 
Festivalul sporturilor din R. P. Chineză.

• • •
ta muzică populară. La o polcă toată lu
mea s-a prins in joc și piața bătrinului 
oraș a început să freamăte de rîsete și 
dans. In lumina albă a reflectoarelor fa
țadele caselor reconstruite așa cum au 
fost cu 3—4 sau chiar cinci veacuri In 
urmă păreau un decor de teatru; ser
barea tineretului o petrecere de pe vre
mea bătrinului dr. Faust...

— Așa serbări erau pe la noi. la Bolog- 
nia. începu să-mi povestească studentul. 
Cu ele începem anul școlar. Atunci se fă
ceau cortegii studențești în tot orașul șl 
se dansa pînă noaptea tlrz'.u. Toată lumea 
striga in cor: ,.Bonona ridet. Bonona do. 
cet" — adică Bolognia ride. Bolognia n» 
învață. Acum sînt mult mai palide... în
țelegi bine, Bolognia rlde mai puțin și 
ceea ce e mai rău, învață mai puțin...'' 

Cuvintele studentului mi-au amintit fo
tomontajele de la expoziția ..Din viața 
tineretului lumii" organizată în Palatul 
Culturii și Științei. Acolo am văzut o 
seamă de publicații studențești și reven. 
dicările tinerilor universitari italieni în 
privința îmbunătățirii învățămlnfulul. A. 
colo intr-o fotografie am văzut studenți 
cu coi'uri împodobite cu insigne, di scutind 
cu înflăcărare lntr-o adunare de protest...

Lingă mine tînărul italian continua : 
Acum, drept să-ți spun îmi vine să strig 
în gura mare. „Varșava ridet, Varșava 
docet"; ar fi tare nimerit. Uite pe priete
nii mei. ii vezi acolo după reflector, rid 
cit li țin gura după ce azi dimineață au 
făcut o lecție de artă populară romînea. 
scă, după ce alaltăieri au făcut una de 
artă plastică și au auzit vorbind prima 
oară în viața lor de Adam M'.kiewicz. 
Da. să știi că se potrivește de minune', 
Varșava ridet, Varșava docet...

Hana Kurd din Bagdad
Fără a fi scris în program și neplanifi

cată nicicum, ziua de ieri a fost pentru 
mine o „zi a prieteniei dintre poporul ro- 
min și popoarele lumii".

Mă aflam împreună cu cei patru italieni 
în grandioasa Piață a Construcției, lumi
nată ca ziua; In mijlocul pieți veselie și 
dans. In jur se deslușeau limpede fața
dele împodobite în marmoră strălucitoare 
ale marilor clădiri. Ajutați de panourile 
cu fotografii, așezate la marginea trotua
relor. panouri care arătau imaginea ace. 
lorași locuri tn 1945 — discutam tocmai 
despre uriașa operă de reconstrucție a 
Varșoviei — cînd, de mine s-a apropiat 
un tinăr care după port părea de undeva 
din țările arabe.

— You are italian?
— Nu.
— Atunci de unde ești?
— Din Rominia.
Intr-un zlmbvt lung iînăru’ cu fața ne. 

gricoasă își descoperi dinții albi strălu
citori și a ridicat brațele către cer:

— Din Rominia 1 — izbucni el, de data 
asta pe romînește. Noi prieteni... Pace și 
prietenie...

După ce s-a mai domolit mi-a explicat 
că a trecui prin țara noastră, prin Cons
tanța și prin București, In drum spre Var
șovia. Văzuse unele șl altele și în-
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deosebi îl impresionase ospitalitatea 
și prietenia romînilor de aceea 
peta mereu: „Eu slnd Kurd, 
fost în Rominia, la prieteni", 
despărțire m-a rugai să-i dau carnetul 
sil-mi scrie o amintire, i l-am întins și 
mi-a scris cîteva rînduri. Acasă am des
chis carnetul și am citit: „Long life Rou- 
mania 1 Long life friendship Cetween 
Kards and Romanians 1 Hanakurd, Law 
College, Bagdad".

Imi pare rău cititorule, că toți acești 
oameni nu mi-au împărtășit mai pe larg 
părerile lor despre țara noastră. Scurti
mea întilnirilor și puținătatea cuvintelor în 
care ne-am putut înțelege n-au îngăduit. 
Dar, din cite mi le-au spus, vreau să 
transmit esențialul: poporul romîn și țara 
noastră le sînt dragi.

VIRGIL DANC1ULESCU
Varșovia 5 august 1955
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cernat lui : Lev Oșanin (U.R.S.S.) pen‘rtr 
„Noi tineretul" și lui Jan Calkowski și Ta
deusz Urgacz (Polonia) pentru cuvintele la 
„Cîntecul tinereții".

Pentru teatru, scenare de filme, montaje 
radiofonice și esseuri n-a fost atribuit pre
miul 1.

Juriul a decernat de asemenea premii 2 și 
medalii de argint, precum și premii 3 și me
dalii de bronz.

Juriul concursului internațional de lite
ratură a atribuit de asemenea) premii spe
ciale.

„Premiul păcii" a fost decernat lui Philip 
Wiebe (R. D. Germană) — pentru „Așa va 
fi", „Premiul prieteniei" lui Heinz Kohlan 
(R. D. Germană) — pentru „Speranța trăieș
te în desișurile din Caiba", „Premiui Mun
cii" lui Marek Hlasko (Polonia) — pentru 
„Muncitorii" și „Premiul unității" lui Jiri 
Marek (Cehoslovacia) — pentru „Un sat ba
bilonian".

Pavel Kohut (Cehoslovacia) a primit un 
premiu special — hors concours — pentru 
lucrarea sa „Un cîntec frumos".

Premiile 1 pentru ziaristică au fost decer
nate lui: Johann Toplowi'.z (R. D. Germană) 
— Luiz Suares Lopez (Mexic) și Jerzy Wis- 
nowski (Polonia).

Premii 2 și 3 au fost atribuite la 10 zia
riști.

Premii speciale „Ale păcii" au fost decer
nate lui Tadeusz Myslik și Ignacy Rudkie- 
wiez; „Al prieteniei" lui Krystina Usarek 
(Polonia); „Premiul Muncii" lui Seiji Kasa- 
jina (Japonia) și premiul special „Al Unită
ții" lui Niraujan Bharatiya (India).

A C O L E
Copilul nimănui: Doî ursuleți lacomi: Tim
puri Noi: Grijile unul cățeluș; Campionii 
Europe:; In grădina botanică ..Nlkitski"; 
Lumina, Flacăra: Cei 5 dip strada Barska ; 
Victoria. 8 Martie: Boul din Kulm; Al. Popov: 
Campionul lumi!; V. Roaită: Moștenire tn- 
s’ngerată: Unirea: Libelula; Pe drumul 1 ber- 
tății; Cultural- Mandy; Al. Sahia: Fiul pădu
rarului: C. David: Imbltnzitoarea de tigri; 
Arta: Locotenentul lui Rakoczi; Miorița : Vî- 
nătorul de mare; Moșilor: Doi prieten!; Donca 
Simo: Cei trei mușchetar!; Ilie Pintilie, Gh. 
Coșbuc: Aventurile d-'.ui Pickwick: Popular: 
Contele M'șka; M, Eminescu: O sărutare fu
rată; / Mai: Dubla Lotte; Volga: Ordinul 
Anna; 8 Mai: Frumusețea diavolului; Giga 
Bande: Jucătorul de rezervă.
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